
N O V I N Y
VydaVatel Město Úpice cena 5 Kč

duben
2010

Úpice je nejmenším univerzitním 
městečkem a ještě bude mít i svou 
vlastní střední školu!
Město Úpice projevilo zájem o naši střední školu, kraj vyhověl. po schválení Zastu-
pitelstvem Královéhradeckého kraje převezme zřizovatelskou funkci Město Úpice, 
a to k 1. 1. 2011.
po dlouhých peripetiích, krajských optimalizačních záměrech a existenční nejistotě 
snad již trocha klidu pro tvůrčí školní práci.
Škola, která již toho dosti prožila, nejen že pokračuje ve svém působení dál, ale pro 
ilustraci uvádím: Ve znalostních soutěžích a olympiádách, které se teprve nedávno 
rozeběhly, jsme již zaznamenali pěkné úspěchy nejen v okresních, ale i v krajských 
kolech. studenti školy se zapojují také do charitativních akcí. Měsíc duben proběh-
ne ve znamení zahraničních návštěv. Za sebou máme další zkušenosti ze vzdělá-
vání dospělých. V projektu „Vzdělávejte se“ prošli „našima rukama“ zaměstnanci 
polytexu, kteří získali v průběhu tří měsíců základní znalosti z obsluhy pc, z prá-
va, veřejné správy, evropské unie, z financí a daní, obchodní strategie, písemné 
a elektronické komunikace. Vzdělávání nabízíme i dalším firmám a podnikům.
V prostorách naší školy slezská univerzita plánuje již od akademického roku 
2010/2011 otevřít bakalářské studium oboru Veřejná správa a regionální poli-
tika. o toto studium je z řad veřejnosti velký zájem a navazuje na obor soŠ 
vyučovaný na naší škole. Ještě je třeba vybavit univerzitní knihovnu a zajistit 
technické zázemí pro výuku.
Výsledky hospodaření GsoŠ za rok 2009 také nejsou vůbec špatné. Škola 
dosáhla v hlavní činnosti zisku ve výši 498,38 tis. Kč, v doplňkové činnosti 
101,64 tis. Kč. ani počty žáků nejsou alarmující. V současné době studuje 
na naší škole 245 studentů. 
Můžeme se opřít i o závěry z nedávné kontroly ČŠi: „personální podmínky 
dávají velmi dobré předpoklady pro kvalitní zajištění výchovně vzdělávacího 
procesu.“
Vážení občané města Úpice, nebojte se! 
přijďte se podílet na tvorbě a koncepci Vaší nové střední školy! přivítáme jaký-
koli nápad, námět, připomínku. Jsme tu nejen pro studenty, ale i pro Vás! Vždyť 
nejlepší investicí pro naše děti je investice do vzdělání.

za Gymnázium a SOŠ Úpice Mgr. Irena Dobiasová 
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41. veřejné zasedání
ZM Úpice

se uskuteční ve středu
7. dubna 2010 od 17 hodin

v městském sále.

program jednání:

1.  Rozbor hospodaření města za rok 
  2009
2.  Zpráva o hospodaření ts
  a hospodaření s odpady za rok 2009
3.  Majetkové záležitosti
4.  Různé

PRVNÍ PARTA
INFORMACE Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA

uSneSenÍ č. 40/2010
ze zasedání Zastupitelstva města Úpice
konaného dne 10. 3. 2010

I.   K PředlOženýM ZPRáVáM
Zastupitelstvo města bere na vědomí:
-  Zprávu o hospodaření MěVaK
  za rok 2009

Zastupitelstvo města schvaluje:
-  nájemné pro MěVaK ve výši      
  3 600 000 Kč

-  Rozpočet města Úpice na rok 2010

-  Rozpočtové změny k 31. 12. 2009:
   příjmy      -9 322 720 Kč
   Výdaje      -5 389 080 Kč
   Financování     3 933 640 Kč

II.  MAjeTKOVé ZáležITOSTI
Zastupitelstvo města schvaluje:
10/40/273
Zveřejnění záměru prodeje p.p.č. 2272 
v k.ú. Úpice majitelům bytů v domě čp. 
357 v ul. dr. a. Hejny, a to za cenu dle 
znaleckého posudku. náklady za vyhoto-
vení znaleckého posudku uhradí žadatelé.

10/40/274
prodej domu čp. 380 včetně příslušenství 
a st.p.č. 401 v k.ú. Úpice paní Kataríně tho-
řové, bytem trutnov, za cenu 1 211 000 Kč 
s tím, že bude uzavřena smlouva o smlou-
vě budoucí kupní a po splnění podmínek 
uvedených v této smlouvě dojde k uzavře-
ní smlouvy kupní.

10/40/275
Zveřejnění záměru prodeje areálu spV 
v Úpici za účelem rekonstrukce ob-

jektu pro sociální účely za min. cenu 
3 881 000 Kč (v ceně je zahrnuta i studie 
rekonstrukce).

10/40/276
Zveřejnění záměru pronájmu části p.p.č. 
1692/2 o výměře cca 4 395 m2, části p.p.č. 
1858/1 o výměře cca 7 811 m2 a p.p.č. 
1753/1 o výměře 15 459 m2, vše v k.ú. Ra-
deč, ing. Janu Švorčíkovi, bytem Česká 
skalice, za účelem umístění fotovoltaic-
ké elektrárny na dobu určitou 20 let s opcí 
na dalších 10 let za cenu 9 Kč/m2/rok.

III.  ZASTuPITelSTVO MěSTA
   beRe nA VědOMÍ:
-  informaci o vyúčtování grantů a pří-

spěvků za rok 2009 a informaci o před-
běžném rozdělení.

Zastupitelstvo města schvaluje:
-  obecně závaznou vyhlášku č. 1/2010, 

kterou se mění obecně závazná vyhláš-
ka č. 3/2008 o místním poplatku za uží-
vání veřejného prostranství.

IV.  RůZné
Zastupitelstvo města schvaluje:
-  přijetí dotace z prostředků evropského 

fondu pro regionální rozvoj ve výši 
11 937 eUR na akci: „Úpice a pie-
chowice: aktivní města uznávající tra-
dice“ z Fondu mikroprojektů v euro-
regionu Glacensis v rámci operačního 
programu přeshraniční spolupráce Čes-
ká republika – polská republika 2007 
- 2013 a pověřuje starostku uzavřením 
smlouvy o poskytnutí dotace.

-  poskytnutí finančního příspěvku z roz-
počtu města na zajištění sociální služ-
by osobní asistence občanskému sdru-
žení společné cesty – o.s. pro dva žáky 
ve výši 500 Kč na žáka v roce 2010.

Zastupitelstvo města bere na vědomí:
-  Zprávu kontrolního výboru o kontrole 
  plnění usnesení ve ii. pololetí 2009.
-  Zprávu kontrolního výboru o vyúčtová-
  ní provozu vozidel MěÚ.

Město Úpice vypisuje výběrové řízení na obsazení funkce

Manažer dotačních titulů a rozvoje města
podmínky výběrového řízení:

Místo výkonu práce: Městský úřad v Úpici, pod Městem 624, Úpice
předpoklady pro výkon funkce: fyzická osoba, která je státním občanem ČR, je způsobilá 
k právním úkonům, je bezúhonná, zdravotně způsobilá, ovládá jednací jazyk. 

Předpokládaný nástup: 1. červen 2010 nebo dle dohody. pracovní poměr bude sjednán 
na dobu určitou jako zástup za mateřskou dovolenou.

další požadavky stanovené Městem Úpice:

Písemná přihláška k výběrovému řízení musí obsahovat:
Jméno, příjmení a titul zájemce, datum a místo narození, státní příslušnost, adresu trvalého 
pobytu, číslo občanského průkazu, datum a podpis uchazeče.

K žádosti se připojí tyto doklady:
strukturovaný životopis,  údaje o dosavadních zaměstnáních a o odborných znalostech a do-
vednostech, doklady o dosaženém vzdělání a praxi, výpis z evidence rejstříku trestů ne starší 
3 měsíců.

Platové zařazení: podle dosaženého vzdělání a praxe dle platných předpisů. 

uzávěrka přihlášek je 15. 4. 2010 ve 13.00 hodin.

Způsob podání přihlášky:
-  osobně na podatelně MěÚ v Úpici nebo
-  odeslat na adresu:
  Městský úřad Úpice, pod Městem 624, 542 32 Úpice, k rukám tajemníka MěÚ.

Město Úpice si vyhrazuje právo nevybrat žádného z uchazečů nebo výběrové řízení zrušit.

-  VŠ vzdělání (nejlépe ekonomického 
  směru) nebo sŠ vzdělání a 2 roky praxe, 
-  znalost problematiky dotačních titulů 

a grantů (fondů evropské unie, grantů 
ministerstev, kraje, atd.),

-  znalost projektového řízení,
-  práce s pc, 

-  řidičské oprávnění – skupina B,
-  výborné komunikativní schopnosti,
-  časová flexibilita, 
-  znalost cizího jazyka,
-  ochota k dalšímu vzdělávání,
-  samostatnost, zodpovědnost.
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pokračování na str. 4

  ČeRVeneC
01. 07.

od tohoto dne umožňuje Město Úpice vykonávat 
veřejnou službu, a to nezaměstnaným občanům 
vypláceným dávkou pomoci v hmotné nouzi. Veřej-
nou službou se rozumí pomoc městu zejména při 
zlepšování životního prostředí, udržování čistoty 
ulic a jiných veřejných prostranství, pomoc v oblas-
ti kulturního rozvoje a sociální péče.

  24. 07.
pouťovým lákadlům opět neodolala valná většina 
Úpičáků. a nejen jich. parkoviště nestačila, náměs-
tí bylo přeplněné, fronty u Bohémy, hasičů i pod 
Kaštany mizely až nad ránem. Řemeslníci, které 
pozvali ochotníci do parku u divadla, opět dokáza-
li, že české ručičky jsou opravdu zlaté.

  SRPen
  09. 08.
studenti Mezinárodní operní dílny pro mladé pěv-
ce (z estonska, polska a Česka) v polské Karpaczi 
vystoupili v rámci Krakonošovy hudební zahrady 
2009 v kostele cČsH se zajímavými hudebními 
díly s tematikou Krkonoš a bájného vládce hor Kra-
konoše.

  19. 08.
Mas Království-Jestřebí hory vyhlásilo první vý-
zvu v rámci programu leader. na regionální pro-
jekty je k mání neuvěřitelných 8,9 milionu korun.

  22. 08.
sedmý ročník hudebního festivalu Úpická žebrač-
ka, který se pravidelně koná v přírodním areálu 
na dlouhých záhonech, sázel především na legen-
dární Kamelot. ale i další muzikanti, které ob-
čanské sdružení Folkspol do Úpice pozvalo, letní 
prázdninový večer přítomným posluchačům roz-
hodně zpříjemnili. 

  29. 08.
do vyhledávané Monkey area u sparty se sjeli nej-
lepší čeští BMX jezdci. Konalo se zde mistrovství 
České republiky. V tu samou dobu soutěžili v měst-
ském sále šipkaři o letní pohár Willcapu.

  31. 08.
na vysílači trutnov – Černá hora skončilo analo-
gové vysílání Čt2 a začalo digitální vysílání všech 
čtyř programů České televize. 

  ZářÍ
  02. 09.
Zastupitelé se shodli, že spolupráce s městskou 
policií je nutná a jednomyslně odhlasovali prodlou-
žení smlouvy. Ustanovena navíc byla bezpečnostní 
komise, která se zaměří na rizikové lokality v Úpici 
a bude s policií spolupracovat.

  09. 09.
Ve středu se středou o středovi pro středu. o kom-
ponovaný pořad, který připravily štáb televize-Js, 
ZŠ Úpice-lány a městské kulturní středisko, byl 
nebývalý zájem. divadlo aloise Jiráska zaplnili 
především příznivci kameramana, šéfa internetové 
televize, cestovatele, ředitele aktivního splavu, ju-
bilanta, Jiřího středy, který slavil 60. narozeniny. 

  12. 09.
světový den první pomoci měl opět posloužit pře-

CO dAl ROK 2009 (2. část)

devším laické veřejnosti, aby si věděla rady při úra-
zech, haváriích či jiných mimořádných situacích, 
které mohou každého z nás nečekaně potkat.

  12. 09.
Úpické gymnázium slavilo 10. výročí maturit. 
V areálu gymnázia a soŠ se sešli absolventi se 
svými kantory, aby si připomněli časy strávené před 
katedrou i za katedrou.

  12. 09.
Reprezentanti tJ Maratonstav Úpice Blanka paulů 
a oldřich Šmída se stali mistry světa ve své katego-
rii na Ms veteránů v běhu do vrchu v chorvatském 
Záhřebu. tJ Maratonstav navíc uspěl v kandidatuře 
na pořadatelství Ms pro kategorii veteránů v roce 
2011 a pro kategorii mužů, žen, juniorů a juniorek 
v roce 2013.

  12. 09.
Výrazně vzrostla aktivita úpického automotoklubu, 
který v předcházejících letech prodělával útlum. 
Jednou z akcí, kterou uspořádal na známé trati 
v Radči, byl Hobby autokros. Závod byl doplněn 
ukázkou jízdy silných terénních aut, jízdy mo-
točtyřkolky i sportovní motorky.

  18. 09.
Kurz celoživotního vzdělávání slezské univerzity 
v opavě, fakulty veřejných politik Ústavu veřejné 
správy a regionální politiky, zahájil již druhý rok 
svého působení v Úpici.

  19. 09.
tradičního turistického pochodu cestami pošťáka 
Kolbaby se zúčastnili i zástupci z našeho polského 
partnerského města piechowice.

  22. 09.
Výsledkem sčítání aut, která projela na silnici mezi 
trutnovem a náchodem, je zjištění, že oproti před-
chozímu roku se jejich počet navýšil (v průměru 
o 60 za hodinu více). s evropským dnem bez aut se 
úpičtí řidiči ještě neztotožnili. snad příště...

  řÍjen
  08. 10.
týden knihoven s mottem „Knihovna mého srd-
ce“ opět nabídl mnoho nejrůznějších aktivit. Jed-
nou z nich byla beseda „střípky z historie Úpice“ 
s dlouholetým kronikářem města Václavem Kašpa-
rovským, který vedl městskou kroniku dvacet let.

  13. 10.
sníh pokryl Úpici rekordně brzy.

  16. 10.
Úpičtí ochotníci pozvali své příznivce do divadla 
a. Jiráska na premiéru komedie „o spravedlnosti 
se šátkem na očích“ Bumerang v režii ladislava 
tomma.

  17. 10.
Jakub Fejfar a sestry natálie a sára Gottsteinovy 
(tJ sokol Úpice) se stali vítězi župního přebo-
ru Zálesáckého závodu zdatnosti. postoupili tak 
do republikového finále, které se uskuteční v Úpici, 
v kempu na podrači, v květnu 2010.

  18. 10.
V Městském muzeu a galerii Julie W. Mezerové 
proběhla vernisáž obrazů a kreseb mladé úpické 

malířky lenky Mílové. Výstava, která stála oprav-
du za to, trvala až do 10. 11.

  23. 10.
Zástupci Města a úpických hasičů odjeli na tříden-
ní návštěvu do švýcarského oberbippu za účelem 
navázání bližších kontaktů a spolupráce mezi ha-
sičskými sbory. Milým překvapením byl finanční 
dar ve výši 600 cHF od švýcarských učitelů jako 
projev vděčnosti za milé přijetí a skvělou péči při 
jejich květnové návštěvě v Úpici. peníze byly po-
užity na nákup houpaček na zahradu MŠ Veselka. 

  24. 10.
Klub českých turistů Úpice uspořádal na Jestřebí 
boudě rockový festival last summer, jehož výtěžek 
byl věnován Ústavu sociální péče pro mládež Čtyř-
lístek Markoušovice. Vrcholem večera bylo vystou-
pení luboše pospíšila a 5p z prahy.

  25. 10.
Začala přehlídka představení loutkových divadel 
Rolnička 2009. do Úpice postupně zavítali loutkáři 
z Mladé Boleslavi, náchoda a prahy. Klub loutkářů 
Úpice se představil hrou Bubáci.

  28. 10.
pod taktovkou kapelníka Zdeňka Möglicha se mu-
zikanti Městské hudby Úpice představili v Husově 
sboru publiku, které přišlo na slavnostní koncert 
k výročí založení Československa. 

  lISTOPAd
  04. 11.
listopadové zasedání městského zastupitelstva na-
vštívili kolegové zastupitelé z polských piechowic, 
které jsou partnerským městem Úpice. Všechny 
přítomné v úvodu jednání pozdravila starostka  
piechowic Zofia Grabias-Baranowska. 

  07. 11.
proslulá úpická hvězdárna oslavila padesátiny. 
Ve foyeru úpického divadla byla k vidění výstava 
z historie observatoře, přímo na hvězdárně a pak 
v městském sále se uskutečnila další setkání pří-
znivců astronomie. Vyvrcholením byla přednáška 
čestného předsedy České astronomické společnos-
ti Jiřího Grygara padesát let rozvoje astronomie 
(1959-2009), ušitá přímo na míru.

  10. 11.
Hejtman Královéhradeckého kraje lubomír Franc 
spolu s paní starostkou přesně ve 14 hodin slav-
nostně svorně otevřeli nový most přes řeku Úpu 
ve směru na Radeč. Komplikovaná dopravní situa-
ce, která v Úpici panovala při výstavbě mostu, se 
stala minulostí.

  14. 11.
pochod proti diabetu uspořádal místní svaz diabe-
tiků.

  28. 11.
podzimním plesem byla v Úpici zahájena plesová 
sezona 2009/2010. o tuto novinku se zasloužila 
taneční skupina la stirgo (taneční kroužek při G 
a soŠ Úpice) ve spolupráci s Městem Úpice.

  PROSIneC
  04. 12.
Vánoční trhy a zpívání pod Vánočním stromem 
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na slavnostně vyzdobeném náměstí t. G. Masaryka 
odstartovaly svátky klidu a míru v Úpici. na jevišti 
před radnicí vystoupily i děti z piechowických ma-
teřských škol. K prodeji byl na dVd film z oslav 
650. výročí první písemné zmínky o Úpici a Úpic-
ký stolní kalendář.

  04. 12.
prestižní cenu praemium Bohemiae převzala 
na státním zámku sychrov u turnova absolvent-
ka úpického gymnázia anna Hartmanová. cena 
je udělována výjimečným studentům, kteří uspěli 
na mezinárodních olympiádách. připomeňme si, že 
v roce 2008 získala a. Hartmanová bronzovou me-
daili na mezinárodní biologické olympiádě v indii.

  07. 12. 
Základní škola Úpice-lány vyhlásila týdenní 
chřipkové prázdniny.

  11. 12.
Základní škola Bratří Čapků Úpice vyhlásila chřip-
kové prázdniny.

  19. 12.
Vánoční koncert Městské hudby Úpice, který řídil 
kapelník Zdeněk Möglich, byl vyprodán tři neděle 
předem. Vynikající hudební program se stal oprav-
dovým zážitkem pro každého návštěvníka koncer-
tu. 

  22. 12.
tvůrci televizního seriálu Krajem pošťáka Kolba-
by antonín Kubíček, Monika Voleská a Jiří středa 
servírovali divákům tV Účko po celý rok historii 
našeho města neuvěřitelně stravitelně. aby se do-
stal i k těm, kteří seriál nesledovali, vzniklo dVd 
a v sále J. W. Mezerové bylo slavnostně pokřtěno. 
Kmotrem dVd se stal kronikář Václav Kašparov-
ský. Zároveň se jednalo o první přímý přenos tV 
Účko. 

  24. 12.
Koledy v podání Městské hudby Úpice a medovina 
stáčená do kelímků z rukou členů Klubu českých 
turistů už neodmyslitelně patří ke Štědrému dni. Je 
to fenomén. přátelská vánoční atmosféra opět opa-
novala náměstí, které naplnili nejen úpičtí občané, 
ale i mnozí „přespolní“.

  25. 12.
své páté výročí oslavily Bossorky na tradičním vá-
nočním koncertě „Radostně budem zpívati“. V pre-
miéře zazněla nová píseň Zimní krajka. Z koncertu 
vzniká nahrávka, která se objeví na chystaném bos-
sorčím vánočním cd.
 

  27. 12.
padesátiny oslavili úpičtí košíkáři Vánočním tur-
najem trojic a dalšími doprovodnými soutěžemi. 
do síně slávy úpického basketbalu byli slavnostně 
uvedeni manželé Majka a Josef Černých.

  31. 12.
tV Účko nabídlo divákům speciální televizní sil-
vestrovský program, který štáb televize-Js, ve spo-
lupráci s divadelníky, muzikanty a dalšími dobro-
volníky, natáčel a zpracovával dva měsíce. 

Iljana Beránková

dokončení ze str. 3

ÚPICKé ŠKOlY - jAK dál?
Zveme vás na veřejnou prezentaci a diskusi o dalším vývoji úpického základního a středního 
školství, která se koná v úterý 6. 4. 2010 od 17.00 hod. v divadle A. jiráska.

K jednání nad aktuální problematikou úpických škol vás zve vedení města Úpice.

Informace o způsobu hlasování ve volbách
do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky

na území České republiky
Volby do poslanecké sněmovny parlamentu České republiky (dále jen „poslanecká sněmovna“) 
na území České republiky vyhlásil prezident republiky svým rozhodnutím č. 37/2010 sb. ze dne 
5. února 2010.

Volby do poslanecké sněmovny se konají ve dvou dnech, v pátek 28. května 2010 od 14.00 hodin 
do 22.00 hodin a v sobotu 29. května 2010 od 8.00 hodin do 14.00 hodin.

Hlasování probíhá ve volebních místnostech na území České republiky a ve volebních míst-
nostech zřízených při zastupitelských a konzulárních úřadech České republiky v zahraničí, 
s výjimkou konzulárních úřadů vedených honorárními konzulárními úředníky.
V Úpici jsou volební okrsky tradičně – č. 1 – MŠ Veselka, č. 2 – městský penzion, č. 3 - sál J.W. 
Mezerové, č. 4 - ZŠ Bří Čapků, č. 5 - dům s pečovatelskou službou a č. 6 - bývalá MŠ Radeč.

Voličem je státní občan České republiky, který alespoň druhý den voleb dosáhl věku nejméně 18 
let.

Hlasování - Volič může hlasovat ve svém volebním okrsku, kde má trvalé bydliště nebo může 
hlasovat na tzv. voličský průkaz.

Hlasování na voličský průkaz - Volič může požádat o vydání voličského průkazu ode dne 
8. února 2010, a to písemným podáním opatřeným ověřeným podpisem voliče doručeným nej-
později 7 dnů přede dnem voleb, tj. 21. května 2010, obecnímu úřadu, který stálý seznam voličů 
vede, nebo osobně do okamžiku uzavření stálého seznamu voličů, tj. 26. května 2010; obecní úřad 
v místě trvalého pobytu voličský průkaz nejdříve 15 dnů přede dnem voleb, tj. 13. května 2010, 
předá osobně voliči nebo osobě, která se prokáže plnou mocí s ověřeným podpisem voliče žádají-
cího o vydání voličského průkazu, anebo jej voliči zašle na jím uvedenou adresu.

Voličský průkaz opravňuje k zápisu do výpisu ze zvláštního seznamu voličů ve dnech voleb 
do poslanecké sněmovny a tedy k hlasování v jakémkoliv volebním okrsku na území České 
republiky i v jakémkoliv zvláštním volebním okrsku v zahraničí.

Volič, který se dostaví do volební místnosti s voličským průkazem, je povinen po prokázání to-
tožnosti a státního občanství České republiky tento průkaz odevzdat okrskové volební komisi; ta 
jej přiloží k výpisu ze zvláštního seznamu voličů.

Hlasovací lístky - Hlasovací lístky pro volby do poslanecké sněmovny jsou vytištěny samostatně 
pro každou politickou stranu, politické hnutí a koalici. na každém hlasovacím lístku je uvedeno 
číslo určené losem. dodané hlasovací lístky nemusí tvořit úplnou číselnou řadu, a to v případech, 
kdy kandidátní listina politické strany, politického hnutí nebo koalice nebyla zaregistrována ani 
na základě přezkoumání soudem.

Hlasovací lístky jsou opatřeny otiskem razítka krajského úřadu. Hlasovací lístky jsou starostou 
obce distribuovány voličům nejpozději 3 dny přede dnem voleb, tj. 25. května 2010. V případě, 
že dojde k jejich poškození nebo ztrátě anebo volič zjistí, že nemá k dispozici všechny hlasovací 
lístky, je možné požádat ve volební místnosti okrskovou volební komisi o vydání nové kompletní 
sady hlasovacích lístků.

Způsob hlasování
V prostoru určeném pro úpravu hlasovacích lístků vloží volič do úřední obálky 1 hlasovací lístek. 
na hlasovacím lístku, který vkládá do úřední obálky, může přitom zakroužkováním pořadového 
čísla nejvýš u 4 kandidátů uvedených na témže hlasovacím lístku vyznačit, kterému z kandidátů 
dává přednost. Jiné písemné úpravy hlasovacího lístku nemají na jeho posouzení vliv.  

Mgr. Bc. Pavlišová,
vedoucí sociálně správního odboru

...CO dAl ROK 2009
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Město Úpice je od r. 1994 vlastníkem vodovod-
ních a kanalizačních sítí ve městě a v malých 
částech přilehlých obcí Havlovic a Batňovic. 
Vlastníkem jednotlivých přípojek jsou majitelé 
připojených nemovitostí. tyto sítě byly budová-
ny v různých časových obdobích a nacházejí se 
v různém stavu opotřebení. Vodovod z prame-
niště v údolí Mostolinky včetně vodojemu a zá-
kladní rozvodné sítě po městě byl vybudován 
v letech 1905 až 1908, poslední investice do ka-
nalizace a ČoV byly realizovány v r. 1996. Je 
proto obtížné stanovit jejich hodnotu. pro posou-
zení tohoto majetku v rámci České republiky vy-
dalo Ministerstvo zemědělství metodický pokyn 
pro výpočet pořizovací (aktualizované) ceny ob-
jektů na těchto sítích. Hodnota vodohospodář-
ského majetku v Úpici je podle tohoto metodic-
kého pokynu 363 mil. Kč a představuje náklady 
na pořízení tohoto majetku jako by byl budován 
v r. 2007.

pro plnění úkolů vlastníka pozemků, objek-
tů a zařízení pro dodávku, úpravu a rozvod pit-
né vody, kanalizační sítě a čištění odpadních 
vod a provozu těchto zařízení zřídilo Město Úpi-
ce, jako zakladatel, příspěvkovou organizaci 
Městské vodovody a kanalizace Úpice (dále jen 
MěVaK). tato organizace, na základě nájem-
ní smlouvy, tento majetek provozuje a zajišťu-
je komplexní péči o jednotlivé objekty v soula-
du s provozními řády, provozně technologickými 
a jinými právními předpisy. MěVak hospodaří 
na svůj účet s vyrovnaným rozpočtem, bez pří-
spěvku od zřizovatele. Za možnost užívat a pro-
vozovat pronajatý majetek platí MěVaK svému 
zřizovateli nájemné.

podle nájemní smlouvy je MěVaK povinen za-
jistit nepřetržité, plynulé a bezpečné provozování 
vodovodu a kanalizace a provádět běžné opravy 
a údržbu svěřeného majetku. opravou se rozumí 
práce, kterou se odstraňuje částečné fyzické opo-
třebení nebo poškození majetku za účelem jeho 
uvedení do provozuschopného stavu. Údržbou 
se rozumí pravidelná péče o majetek, kterou se 
zpomaluje průběh fyzického opotřebení. MěVaK 
finančně nezabezpečuje opravy většího rozsahu 
a investice - pořízení nového majetku. to finanč-
ně zajišťuje zřizovatel z vybraného nájemného.

náklady MěVaK na opravy dosáhly v loň-
ském roce výše 1,658 mil. Kč. V těchto nákla-
dech nejsou zahrnuty náklady na rekonstrukce 
vodovodních a kanalizačních přípojek a opravy 
kanalizace prováděné v ul. Komenského a Hu-
sova v souvislosti s opravami vozovky, vybudo-
vání nové kanalizace v ul. Žižkova, výměna po-
žárních hydrantů ani oprava uložení ovládacích 
prvků vodovodu v ulicích palackého a Regnero-
va. tyto náklady hradil zřizovatel z nájemného.

Vodohospodářská infrastruktura byla, nejen 
na území nynější České republiky, dlouhodo-
bě zanedbávána. Zákon 274/2001 sb. o vodovo-
dech a kanalizacích pro veřejnou potřebu uklá-
dá vlastníkům vodovodů a kanalizací zpracovat 
plán financování obnovy vodovodů a kanalizací 
(pFo). pFo se zpracovává na dobu 10 let a vzta-
huje se na akce řešící obnovu stávajícího infra-
strukturního vodohospodářského majetku (vý-
měna, oprava, rekonstrukce), nikoliv na nově 
zabezpečovanou výstavbu. pFo se zpracovává 
v rozsahu údajů a podle pravidel stanovených zá-

VOdné A STOČné dRAžŠÍ. PROČ?
konem a prováděcí vyhláškou č. 428/2001 sb. 
V analytické části pFo jsou pomocí matema-
tického modelu vypočítány náklady potřebné 
k udržení současného stavu opotřebení. podkla-
dem pro tento výpočet byly výše uvedená pořizo-
vací (aktualizovaná) cena a údaje o parametrech 
(průměrech a materiálu potrubí, kapacita ČoV 
nebo čerpací stanice), předpokládané životnosti 
a stáří vodárenských objektů. podle tohoto mo-
delu by měl vlastník, Město Úpice, každoročně 
vložit do obnovy 24,85 mil. Kč. to je pochopi-
telně nereálné. stejným způsobem jsou hodno-
ceny výsledky analýzy i u velkých vodárenských 
společností. při porovnání teoretických potřeb 
a možností vlastníka je u těchto společností uva-
žováno s objemem finančních prostředků na ob-
novu ve výši cca 2 % z hodnoty majetku uvedené 
v analytické části pFo. V případě Úpice by tato 
2% znamenala částku 7,26 mil. Kč. Vytvoření 
zdrojů na obnovu v této výši je v současné době 
rovněž nereálné. Zdrojem prostředků na obno-
vu může být přímo rozpočet města nebo vybrané 
nájemné, které je příjmem rozpočtu nebo kombi-
nace obou těchto zdrojů.

V loňském roce bylo nájemné zvýšeno na 2,8 
mil. Kč ročně. tento objem finančních prostřed-
ků není schopen zabezpečit průběžné finan-
cování akcí připravovaných k realizaci v příš-
tích letech. Jedná se o opravy kanalizace 
v ulicích dr. a. Hejny a prokopa Velikého a v ulici  
3. května. na tyto akce se nevztahují dotace 
z operačního programu životní prostředí – zlep-
šování vodohospodářské infrastruktury. Město 
Úpice bude dále hledat cestu k získání finanč-
ních prostředků z jiných dotačních titulů. V pří-
padě, že se podaří získat dotaci na dostavbu ka-
nalizace do Radče a v ulici V důlni, je nutné 
uvažovat se spolufinancováním ze strany inves-
tora ve výši cca 10%. předběžné investiční ná-
klady u každé z uvedených akcí se pohybují 
v rozmezí 3-4 mil. Kč. dalšími akcemi v dalších 
letech by měla být výměna části vodovodního 
řadu v ul. palackého a v ul. puškinově a rekon-
strukce těžení písku a instalace praní a lisování 
shrabků s česlí na čistírně odpadních vod.

Zastupitelstvo města Úpice projednalo zpra-
covávaný plán financovaní obnovy vodohospo-
dářské infrastruktury. s ohledem na výše uvede-
né skutečnosti a s cílem zabezpečit financování 
obnovy vodovodů a kanalizací v příštích letech 
rozhodlo na svém zasedání dne 10. 3. 2001 
o zvýšení nájemného z částky 2,8 mil. Kč na 3,6 
mil. Kč ročně. tato částka odpovídá 1% z uvádě-
né pořizovací (aktualizované) ceny vodohospo-
dářského majetku.

na základě analýzy jednotlivých položek ná-
kladů vodného a stočného v dřívějších obdobích 
byla, s využitím všech známých skutečností, 
zpracována kalkulace ceny vodného a stočné-
ho na r. 2010. V plánu je uvažováno s prodejem 
vody na úrovni r. 2009.

Odchylky proti roku 2009:
-  náklady na energie. U dodávek tepla dochází 

ke zvýšení ceny o 4 %. dodávky elektric-
ké energie jsou plánovány na úrovni r. 2009. 
navýšení je dáno nově zavedenou platbou 
za čtvrthodinové maximum příkonu v místě 
připojení (cca 100 tis. Kč).

-  Ve službách je uvažováno s náklady na likvi-
daci kalu z ČoV na fermentační stanici 
ve výši 335 tis. Kč, které budou výnosem fer-
mentační stanice.

-  náklady na opravy a udržování jsou plánová-
ny na úrovni předchozích let. Větší opravy 
budou hrazeny z nájemného odvedeného zři-
zovateli.

-  stejně jako v roce 2009 bude část osobních 
nákladů refundována zřizovateli (výkony za-
městnanců MěVaK pro fermentační stanici). 
Z toho plyne úspora osobních nákladů v kal-
kulaci vodného a stočného.

-  Zvýšení nájemného ve vazbě na akce připra-
vované v rámci zpracovávaného plánu obno-
vy vodovodu a kanalizace v příštích letech.

nOVé CenY:
vodné   26,37 Kč / m3

stočné   27,53 Kč / m3

celkem   53,90 Kč / m3 

Uvedené ceny jsou platné od l. 4. 2010. ceny 
jsou jednotné pro domácnosti i ostatní odběra-
tele a je v nich zahrnuta daň z přidané hodnoty 
ve výši 10%.

pracovníci MěVaK provedou mimořádné ode-
čty vodoměrů v první polovině měsíce dubna.

informace o platných cenách vodného a stoč-
ného, zatím jen u vybraných dodavatelů, lze zís-
kat na www.sovak.cz v části aktuality, ceny 
vodného a stočného v r. 2010. další informace 
o vodovodech, kanalizacích, tvorbě cen, dota-
cích atd. lze získat na www.vodarenstvi.cz.

K informaci „kdybychom neměli fermentační 
stanici, nemuselo by se zvyšovat vodné a stoč-
né“, která se přes všechna vysvětlování dlou-
hodobě šíří po Úpici, považuji za nutné prohlá-
sit: Výsledky hospodaření fermentační stanice 
se žádným způsobem nepromítají do kalkulace 
vodného a stočného. Výnosy a náklady fermen-
tační stanice jsou sledovány na zvláštním hos-
podářském středisku a jsou odděleny od výnosů 
a nákladů středisek voda, kanalizace a ČoV. ná-
klady a výnosy fermentační stanice jsou převá-
děny zřizovateli a jsou součástí příjmů a výdajů 
rozpočtu města Úpice.

Ing. Pavel Ludvík
Městské vodovody a kanalizace Úpice
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národní kulturní 
památka
– radost nebo zkáza?
Úpice - Zpráva o prohlášení naší dřevěn-
ky národní kulturní památkou v nás jistě 
oprávněně vzbudila pocity radosti a hrdos-
ti. této významné památce se dostalo (při-
činěním státních orgánů památkové péče 
a vlády) zaslouženého uznání. ale co teď, 
když v realitě všedního dne vyvstaly zcela 
zásadní otázky týkající se financování nut-
ných oprav této stavby? V lednu letošního 

roku jsme po několikaměsíční přípravě 
podali žádost o dotaci z Regionálního ope-
račního programu nUts ii severovýchod 
na celkovou rekonstrukci dřevěnky včetně 
zřízení muzea. celkové předpokládané ná-
klady činí necelých 25 mil. Kč. Výsledek 
rozdělování dotací bychom znali zhruba 
za půl roku, kdyby... Kdyby ovšem mezi-
tím nedošlo k vyhlášení nových národních 
kulturních památek. Účinnost tohoto za-
řazení je sice až od 1. července 2010, už 
teď je ale jisté, že z programu Rop bude 
naše žádost vyřazena, protože pro národní 
kulturní památky není určen. pro dotování 
nejvýznamnějších památek je totiž určen 
integrovaný operační program. až potud 
to chápu a možná by to vypadalo i nadějně, 
ale... iop je určen pouze pro projekty nad 
100 mil. Kč! Jestli vás též napadá, že tato 
propast nemá logiku a možná může podpo-
rovat i nesmyslné utrácení, tak máme stej-
ný názor. a co bude dál? na tuto otázku 
intenzivně hledáme odpověď. naštěstí na-
dále trvá zařazení dřevěnky v programu 
záchrany architektonického dědictví Mi-
nisterstva kultury ČR, dotace za posled-
ní dva roky ale dosahovaly statisícových 
řádů. samozřejmě budeme dále žádat o do-
tace i Královéhradecký kraj, tam je výše 
finanční pomoci obdobná. Vyhledáváme 
i další dotační možnosti, nyní zjišťujeme 
možnosti tzv. norských fondů. sice se smí-
šenými pocity, ale určitě budeme bojovat 
dál. nesmíme to vzdát, potřebujeme však 
silné spojence. Věřme, že se najdou. naše 
dřevěnka si to jistě zaslouží.

Iljana Beránková, starostka

Profesor jiří Škabrada přednášel o dřevěnce
dřevěnka, naše nejstarší roubená stavba a nyní i nová národní kulturní památka, byla podrobena 
stavebně historickému průzkumu. s jeho výsledky úpickou veřejnost seznámil prof. Jiří Škabrada. 
ten se problematikou stáří a stavu dřevěnky zabývá již dlouhou dobu.

profesor Škabrada přítomné seznámil s historií stavby a upozornil na její zvláštnosti. Zajímavostí 
je, že dřevěnka má vstupní část otočenou do ulice, narozdíl od vesnických domů, které mají vchod 
situovaný do dvora. atypickým prvkem stavby, který je záhadou i pro odborníky, jsou také velmi 
stará trojdílná okna. tento typ oken totiž spíše známe jako prvek socialistické výstavby. 

další zajímavostí jsou velmi vysoké stropy v obytné části stavby. Jsou nutným opatřením pro pů-
vodní dýmný provoz místnosti. Během tohoto provozu nebyl dým odváděn klasickými kouřovody, 
ale systémem postranních otvorů ve stavbě. dýmný provoz v dřevěnce skončil v období třicetileté 
války.

návštěvníci přednášky byli poučeni o vývoji stavby v čase, o funkci, kterou plnila, i o jejích ma-
jitelích. Různé stavební úpravy byly ověřovány i pomocí historických obrazů a dobových fotografií. 
ty měli návštěvníci možnost zhlédnout společně s řadou ilustračních nákresů.

nejdůležitější informací, na níž čekali asi všichni návštěvníci, je skutečné stáří dřevěnky. to bylo 
ověřeno pomocí dendrochronologické analýzy trámů použitých pro stavbu.

dřevo na stavbu bylo káceno přibližně v letech 1607 až 1608 a samotná stavba vznikla asi tři roky 
poté. V tom případě je vznik dřevěnky datován zhruba na rok 1610. Čtyři sta let je pro roubenou 
stavbu úctyhodný věk. doufejme, že probíhající rekonstrukce dřevěnku opět uvede do života v celé 
její kráse a důstojnosti. 

Ondřej Straka

V pátek 5. března 2010 se v Městském sále 
v Úpici odehrál Mezinárodní městský bál. Me-
zinárodní proto, že pozváni ke společné zábavě 
byli i zástupci partnerských obcí - švýcarského 
oberbippu a polských piechowic. 

Ve finále dorazila sedmičlenná skupina hos-
tů z piechowic a také zástupci z polského měs-

ta Jelzc-laskowice, které je partnerským měs-
tem svazku obcí Jestřebí hory. Švýcarům 
návštěvu Úpice bohužel znemožnily mimořád-
né volby nového starosty. 

Zájem o účast na Mezinárodním městském 
bále byl skutečně velký. důkazem toho je, že 
všechny vstupenky se prodaly již několik dní 
před konáním akce. 

a jaký měl celý večer průběh? na začátku 
všechny hosty přivítali za Město Úpice iljana 
Beránková a Robert Hager. Hosty také pozdra-
vila a za pozvání poděkovala zástupkyně pie-
chowic Halina Wieczorek. na programu byla 
celá řada předtančení, o které se postarala ta-
neční skupina la stirgo, mažoretky ze ZUŠ a. 
M. Buxton Úpice a orientální tanečnice – sku-
pina Badar a tanečnice sabua. o tom, že se 
všichni bavili víc než dobře, svědčila výbor-
ná atmosféra a neustále nabitý taneční parket 
i prostor u baru. K tanci i poslechu skvěle za-
hrála hudební skupina Relax z police nad Me-
tují.

Mezinárodní městský bál v Úpici
díky mnoha sponzorům v čele s firmou 

stRaBaG byla samozřejmě nachystaná i bo-
hatá tombola, do které přispěli hodnotnými ce-
nami i zahraniční partneři města Úpice. dva 
výherci tedy odcházeli domů se švýcarskými 
hodinkami věnovanými obcí oberbipp a jeden 
s krásnou broušenou vázou z piechowic. došlo 
i na losování stolů o jistě vítané a chutné ob-
čerstvení a na soutěž v odhadu počtu obyvatel  
piechowic. Z té si spokojený výherce, vylo-
sovaný zástupkyní piechowic, kromě nové-
ho geografického poznatku odnesl na zádech 
po vzoru Bivoje také výhru – divoké prase. 

Myslím, že čtvrtý ročník městského bálu 
se vydařil k velké spokojenosti všech zúčast-
něných i pořadatelů. tak tedy na shledanou 
na příštím městském bále!

Ondřej Straka 

poděkování patří všem sponzorům:
Strabag, a.s., Generali Pojišťovna a. s., Vác-
lav Suk, malířské a natěračské práce, Milan 
Chmelík, prodej a opravy pneu, Město Úpi-
ce, Město Piechowice, Obec Oberbipp, Zlato 
- stříbro - hodiny, eva Mádrová, sbor dobrovol-
ných hasičů, Úpice, ts města Úpice, sportov-
ní a turistické centrum JH Úpice, Kosmetické 
služby, Věra Hagerová, erkona Bejr, trutnov, 
ajurvédský salon snéhan, Zuzana spejchlíko-
vá, terra Vinifera s.r.o., Mladé Buky, Hračky 
– sport, Milena těmínová, Železářství, pavel 
Melichar, Unistav, Jindřich Bureš, Maratonstav 
a.s., Karel Šklíba, centr - drogerie s.r.o. Úpi-
ce, autoopravna BaRo, petr Bárta, el dorá-
do U Komára, Martin Křížek, elektro prodej-
na, Jiří adam, Zámečnictví, lubomír středa, 
Jízdní kola Bárta, Vinotéka U Hroznu, trutnov, 
popR spol. s.r.o., Hradec Králové, sultán Ven-
da z Jilemnice, praktický lékař, MUdr. pavel 
Černý, Voda cZ s.r.o., ing. Jan Švorčík, Ma-
lířské a natěračské práce, Milan Vojtěch, Vý-
početní technika, Karel Roubík, lymfatické 
masáže, Monika Kuhnová
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VĚCI
KOLEM NÁS

MINIREFERENDUM, ZEPTALI JSME SE...

Proč Mladá fronta lže?!
Úpice – Zřejmě překroucením informací a do-
plněním vlastních fantazií k níže uvedenému 
článku „Regenerace panelového sídliště Úpi-
ce – na Veselce“ vyšel dne 2. března v MF 
dnes článek, který oprávněně naštval mnoho 
lidí, především těch, kteří žijí na úpickém síd-
lišti. ti, kdo bydlí v upravených domech, si je 
totiž opravili za vlastní peníze. Všichni, bez 
výjimky. naprosto chápu spoluobčany, kteří se 
teď po přečtení článku v MF cítí ukřivděni. ale 
opravdu neprávem! Musím zde uvést na pravou 
míru lži z novin. Město nefinancovalo žád-
né opravy domů, ale pouze ty akce, které 
jsou zcela jasně a přesně popsány níže. také 
mohu s klidným svědomím prohlásit, že jsem 
žádnému novináři neřekla nic o kameře měst-
ské policie! to by bylo sice hezké a je to do-
konce v plánu, ale je to součástí projektu, o je-
hož případném podpoření dotací z evropských 
a státních peněz se nyní jedná. Věřím, že dojde 
k patřičné nápravě, celá záležitost bude uzavře-
na a něco podobného se již nebude opakovat. 
děkuji za pochopení.

Iljana Beránková, starostka Úpice

Článek z MF:
ÚPICE Sídliště Na Veselce v Úpici prošlo re-
konstrukcí, která stála 12 milionů korun. Díky 
státní dotaci mohla Úpice opravit všechny pa-
nelové domy. „Opravy proběhly v letech 2008 
a 2009, myslím si, že obyvatelé ocení, že byd-
lí v lepších podmínkách,“ řekla starostka měs-
ta Iljana Beránková. Mezi domy jsou tři nová 
dětská hřiště, upravená travnatá plocha i nová 
parkoviště  s  novým  osvětlením.  Novinkou  je 
také správce a kamery městské policie.

Regionální mutace Mladá fronta DNES - východní 
Čechy (Hradec Králové)

pro porovnání si můžete přečíst článek uveřej-
něný v březnových Úpických novinách.

den Země regionu 
jestřebí hory
Uklidíme svět je název velkého celosvětového 
projektu, který upozorňuje na zvětšování znečiš-
ťování Země. Je nutné vždycky začít sám u sebe. 
nejprve je potřeba si zamést před vlastním pra-
hem a uklidit okolí. proto si mnozí rádi připo-
menou 22. duben jako svátek den Země. letošní 
už Xi. ročník igelitiády vychází přesně na tento 
den. 
Žáci a pedagogové ZŠ Úpice-lány vás 22. dubna 
od rána zvou na úklid břehů řeky Úpy a lesopar-
ku dlouhé záhony. přijďte se s námi pobavit 
a odhalit tajemství, která skrývá naše řeka.

Jan Balcar, koordinátor environmentální výchovy, 
vzdělávání a osvěty na ZŠ Úpice-Lány

Terénní program pro uživatele drog v Úpici
od 1. 7. 2009 funguje v Úpici terénní program pro uživatele návykových látek pod hlavičkou 
občanského sdružení laxus. Jedná se o službu, jejímž cílem je aktivně vyhledávat uživatele 
nelegálních návykových látek a pracovat s nimi na snižování rizik, která užívání drog přináší. 
Hlavním motivem práce je však nejen pomoc uživatelům drog, ale i ochrana veřejného zdraví 
a prevence šíření infekčních chorob. tuto službu v Úpici poskytuje občanské sdružení laxus. 
podrobnosti k programu nám sdělila Mgr. Markéta Černá, vedoucí terénních programů: „Pro-
gram funguje od července  loňského roku. Za  tu dobu  jsme v Úpici byli  třináctkrát. Během 
návštěv města probíhá intenzivní monitorování drogové scény a vyhledávání především nitro-
žilně užívajících klientů. Odhadujeme, že v Úpici je zhruba 10 až 20 osob, které užívají dro-
gy tímto nejrizikovějším způsobem. Služba však není pouze o výměně injekčního náčiní, kdy 
klient přináší použité stříkačky a dostává nové, ale i o poradenství, které se týká především 
omezování rizikového chování v souvislosti s užíváním drog. S našimi klienty řešíme také abs-
tinenci, léčbu, pomáháme jim zařizovat si doklady, pojištění a v neposlední řadě i zaměstnání. 
Chceme prostě umožnit našim klientům v maximální možné míře vést a rozvíjet běžný způsob 
života.“

další důležitou součástí programu je i sběr pohozených injekčních stříkaček, které předsta-
vují potenciální riziko pro veřejnost. „Za druhé pololetí loňského roku jsme v ulicích města 
nenalezli žádnou odhozenou stříkačku. To může, mimo jiné, svědčit o tom, že uživatelé drog se 
v tomto ohledu chovají relativně disciplinovaně. Uvítáme také, pokud se na nás občané měs-
ta v případě nálezu odhozené stříkačky obrátí,“ říká Mgr. Markéta Černá. Jednou z dalších 
služeb, které terénní program poskytuje, je totiž i sběr a bezpečná likvidace tohoto materiálu.

V rámci informování veřejnosti a kontaktování cílové populace programu bylo zatím v Úpici 
osloveno zhruba 50 osob a na Základní škole Úpice-lány proběhly besedy informující o fun-
gování služby.

celý projekt je financován z evropského sociálního fondu a státního rozpočtu ČR prostřed-
nictvím operačního programu lidské zdroje a zaměstnanost. „Do projektu je v současné době 
na Trutnovsku zapojeno celkem 5 měst a obcí, ve kterých poskytujeme stejné služby. Naší sna-
hou je co nejlepší pokrytí regionu našimi službami tak, aby byly dostupné opravdu každému, 
kdo je potřebuje,“ uvedla Mgr. Markéta Černá.

V případě potřeby můžete kontaktovat terénní pracovníky občanského sdružení laxus pro 
Úpici, a to buď telefonicky na čísle 775 565 309 nebo prostřednictvím e-mailu na adrese teren.
hradec@laxus.cz.

občanské sdružení laxus je největším poskytovatelem zdravotních a sociálních služeb pro 
uživatele drog v Královéhradeckém a pardubickém kraji. Kromě uživatelů drog nabízí své 
služby i jejich rodinám, partnerům a všem, kteří mohou být užíváním drog ohroženi. Více in-
formací se můžete dozvědět na internetových stránkách sdružení www.laxus.cz

Lukáš Gilányi, DiS.

Úpice ve dvou sbornících
spolu s trutnovským archivem, vrchlabským muzeem KRnapu a vlastivědným kroužkem 
Krkonoš a podkrkonoší vydalo trutnovské muzeum 9. svazek vlastivědného sborníku Krkono-
še – Podkrkonoší (trutnov 2009). předseda redakční rady sborníku Vladimír Wolf v úvodu 
konstatuje navázání na přerušenou tradici těchto sborníků, z nichž první vyšel v roce 1965. 
(Ve sborníku najdeme i úplnou bibliografii všech svazků předchozích.) do více než pětiset-
stránkové knihy přispělo 22 autorů vesměs zasvěcenými texty se vztahem k řadě míst trutnov-
ského okresu, ale v některých případech i s platností širší. Úpické čtenáře asi zaujme stať Jana 
Kafky Církevní politika KSČ a státu na Trutnovsku v letech 1948 – 1960. V ní se dočtou mj. 
také o úpickém děkanovi Janu abendrothovi nebo o československém faráři oldřichu seifer-
tovi, o zaměstnávání řádových sester i v Úpici a leccos dalšího. V závěru sborníku jsou zprávy 
o činnosti muzeí a dalších podobných institucí s jejich charakteristikou, tedy i o muzeu úpic-
kém (Marcela strachotová) a o činnosti o.s. chalupění a akcích na dřevěnce v r. 2008 (pavel 
Melichar).

Ve Sborníku národního památkového ústavu, územního odborného pracoviště v Par-
dubicích za rok 2008 (pardubice 2009) najdeme obsáhlou stať alexandra skalického st. 
a Marie Vakulové Realizace architekta Jindřicha Freiwalda v rodném kraji. autoři podrobně 
seznamují s jeho stavbami v našem regionu, tedy i s budovou tehdy Městské spořitelny v Úpi-
ci, dokončené v r. 1933. Z dalších staveb jsou ve stati pojednány budovy pro peněžní ústavy 
v novém Městě nad Metují, Hronově, Červeném Kostelci, České skalici a polici nad Metu-
jí, hronovské Jiráskovo divadlo, Husův sbor s farou v novém Městě nebo škola v ohnišově. 
autoři neopomněli ani návrhy a realizace mobiliářů v interiérech a sochařskou výzdobu. text 
doplňuje fotodokumentace. Hronovský rodák architekt Jindřich Freiwald zahynul tragicky 
v květnových dnech roku 1945.

Aleš Fetters
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na jaře proběhne v českých 
domácnostech pilotáž

k mezinárodnímu 
výzkumu dospělých
Během dubna až června proběhne ve vybra-
ných českých domácnostech pilotní šetření 
k mezinárodnímu výzkumu dospělých, kte-
rý je zaměřen na zjišťování dovedností, jež 
lidé uplatňují v každodenním životě (čte-
ní, vyhledávání údajů, využívání počítačů 
a technologií), na jejich pracovní zkušenosti 
a vzdělávání. naše obec/město/městská část 
byla vybrána náhodným výběrem, aby se to-
hoto výzkumu zúčastnila. 

Výzkum budou provádět vyškolení tazate-
lé společnosti sc&c v domácnostech nebo 
na jiných místech, na nichž se s dotazova-
nými domluví, např. v knihovnách. tazatelé 
budou mít průkazku se jménem a fotogra-
fií a budou vybaveni materiály k výzkumu 
a pověřením. Rozhovor zabere přibližně 
dvě hodiny a jeho dokončení bude odmě-
něno částkou 500 Kč. informace poskyt-
nuté v rámci výzkumu budou naprosto dů-
věrné, neboť zpracovatel je vázán zákonem 
o ochraně osobních údajů. 

Výběr občanů, kteří budou požádáni 
o účast ve výzkumu, probíhá zcela náhodně. 
Je velmi důležité, aby se výzkumu zúčast-
nilo co nejvíce občanů, kteří budou oslo-
veni, neboť každý oslovený zastupuje tisíce 
dalších dospělých po celé České republice 
a podle mezinárodních pravidel výzkumu 
nelze vybrané občany nahrazovat jinými. 
proto prosíme všechny oslovené, aby účast 
ve výzkumu neodmítali a pomohli se nám 
dozvědět více o znalostech a dovednostech 
občanů ČR, aby bylo možné získané infor-
mace porovnat s informacemi dalších zú-
častněných zemí a využít je jako podklad 
pro rozhodování v oblasti vzdělávací a soci-
ální politiky. 

na mezinárodní úrovni je výzkum řízen 
organizací pro hospodářskou spoluprá-
ci a rozvoj (oecd). V naší republice jej 
na základě pověření Ministerstva školství, 
mládeže a tělovýchovy provádí Ústav pro 
informace ve vzdělávání ve spolupráci se 
společností sc&c. Výzkum je spolufinan-
cován evropským sociálním fondem a stát-
ním rozpočtem ČR.

další informace o výzkumu jsou uvedeny 
na stránce www.piaac.cz. 

Mgr. B. Beranová, DiS.,  tisková mluvčí

Páteční žurnály
2. 4.   MUdr. cvrček
9. 4.   MUdr. Hynková

16. 4.   MUdr. Hartman
23. 4.   MUdr. Černý
30. 4.   MUdr. Šťovíček

„SlOuPeK nA OKRAj“ 
Jelikož máme v Úpici závod, ve kterém pracuje 200 lidí, budeme čas od času zveřejňovat události, 
novinky a zajímavosti akciové společnosti JUta. 

dnes si dovolím krátkou úvahu o různém přístupu k práci zaměstnanců „stejné firmy“ s jedním 
společným cílem, a to je „spokojený zákazník“. 

Jsem celoživotním fanouškem naší firmy, těší mě úspěchy, obdivuji profesní růst lidí, jejich zna-
losti získané stykem se zákazníky – sebevědomí nás všech. dokonce se blížím k troufalému pře-
svědčení, že jsme překročili imaginární hranici vlivu 
malého města a stali se tak rovnocennými partnery 
na světovém obchodním kolbišti. 

tuto myšlenku sleduji od okamžiku, kdy jeden náš 
zahraniční zástupce pronesl sice trefně, ale poněkud 
necitlivě větu: „pokud bude mít JUta adresu ve dvo-
ře Králové nad labem, nikdy se nedokážete přenést 
za kopec jménem Zvičina, který vás limituje ve všech 
činnostech a drží při zemi.“ 

Minule jste se dočetli, že jsme dokázali dohlédnout 
ještě kousek dál a naopak konkurence nahlíží přes kopec k nám. V lednu t. r. se JUta zúčastnila 
mezinárodního prestižního kobercářského veletrhu doMoteX Hannover. od roku 1998 zde pre-
zentujeme podkladové tkaniny ze závodu Úpice. několik popsaných sešitů, zpráv, vizitek, fotodo-
kumentace, ale především mravenčí úsilí pečovat a udržet si stávající klienty, obstát v té obrovské 
nabídce „KValitoU, seRViseM“ a prodat se ziskem. 

Bývám svědkem doslova špičkových hereckých výkonů zákazníků, kteří se snaží prodejce různý-
mi triky dostat tam, kam potřebují oni, a v pravou chvíli získat výhodnější podmínky pro uzavření 
obchodu. Musíte být stále ve střehu, zvládnout diplomacii i chování odlišných kultur, nepodlehnout 
iluzi „jedinečného přátelského posezení“ u kávy. Za pět minut ho pak vidíte, jak stejně „vřele“ dis-
kutuje ve vedlejším stánku konkurence. 

obchod je hra, divadelní představení s otevřeným koncem, kde se tleská až po zaplacení dodávky 
zboží. a pak občas nastane trapná situace, kdy zákazník přinese s patřičným zadostiučiněním výro-
bek JUty v tak mizerné kvalitě, že veškeré vaše sebevědomí a pocit dosaženého výsledku spadne 
na bod mrazu a máte jen jednu myšlenku, propadnout se hanbou, utéct, nemuset se mu dívat do očí, 
když neexistuje žádný argument, omluva. Hrubé zanedbání, nezodpovědný přístup k povinnostem, 
banální, nelogické, snad úmysl?

Škody vzniklé oběma stranám jsou z pohledu vynaloženého úsilí naprosto „nevyčíslitelné“. a tak 
je potřeba mluvit i o tom, že si máme vážit práce, máme se chtít uplatnit nad rámec povinností a při-
spět dotáhnout celý výrobní proces k tomu úžasnému pocitu, že JUta dokáže držet krok. 

Zkusme si přehodit osobní životní filozofii o tom, že „toHle neMÁM, to BycH cHtěl“ 
a začněme uvažovat o rozvíjení myšlenky na to „co MÁM“. nakonec zjistíme, že skutečně máme 
obrovské štěstí, perspektivu a šanci profesionálního růstu v tak výjimečné firmě, jakou JUta be-
zesporu je. 

Hana Sedláčková, marketing

jestřebí hory jako na dlani
svazek obcí Jestřebí hory se před přicházející turistickou sezonou může pochlubit vydáním zbrusu 
nového souboru informačních materiálů pro turisty. soubor pěti tematických skládaček vložených 
v praktických deskách obsahuje ty nejnovější turistické informace. při jeho tvorbě byli osloveni 
starostové všech dvanácti obcí svazku Jestřebí hory, pro-
vozovatelé turistických služeb a organizace, které mají 
co do činění s turistickým ruchem, sportem či zábavou 
v regionu Jestřebí hory. 

„turista zde najde ten nejkompletnější soubor infor-
mací o ubytování, stravování, sportovištích, muzeích, 
zajímavostech a památkách v Jestřebích horách. text je 
doplněn celou řadou kvalitních fotografií a vychází v ja-
zykových mutacích - v němčině, angličtině a polštině. 
informace budou bez problémů dostupné i zahraničním 
turistům“, prozradil Jan Balcar, koordinátor projektu.

celý soubor bude k dostání na informačních cent-
rech, obecních úřadech a dalších místech s informační 
funkcí. Kromě toho si materiály budete moci stáhnout 
na webových stránkách www.jestrebihory.net. „Věřím, že tyto 
propagační materiály regionu nebudou poslední. Byl bych rád, kdyby se provozovatelé služeb, 
majitelé ubytovacích zařízení, spolky, které pořádají akce, obracely na nás. chceme tento katalog 
pravidelně aktualizovat.“ nabízí spolupráci ondřej straka, vedoucí turistického informačního cen-
tra v Úpici.

na tvorbě tohoto projektu se podílely svazek obcí Jestřebí hory, Království - Jestřebí hory o. p. s. 
a turistické informační centrum Úpice.                Mgr. Ondřej Straka
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upozornění rodičům úpických dětí
neustále se dozvídáme z médií, že Romové jsou v Česku diskriminováni. avšak názor a zkušenost 
nás rodičů, kdy děti v našem městě byly Romy napadeny, je opačný. to, co si někteří Romové v Úpici 
dovolují, je neuvěřitelné. nejenže drze okrádají děti o peníze (a to ne zrovna v malých částkách), ale 
i fyzicky je napadají. Vyhrožují jim zbitím, pokud se o tom zmíní doma rodičům. přitom sami nikde 
nepracují, poflakují se po městě a okrádají mládež. K takovému jednání nemůžeme být lhostejní, 
spíše naopak.

Víme, že s námi žijí i Romové slušní, kteří se trestných činů nedopouštějí. Věříme, že nám bude 
nápomocná policie ČR, městská policie a všechny krádeže budou po zásluze potrestány.

tímto chceme upozornit všechny rodiče, aby své děti poučili a ochránili je před nekalými úmysly 
těchto zlodějíčků.

Rodiče napadených dětí

SnAd náS PřÍŠTÍ ROK
ČÍnSKá AMbASádA neuTluČe
pět let si v Úpici připomínáme povstání tibeťanů proti okupaci jejich země komunistickou Čínou. 
od roku 2007 se k akci Vlajka pro tibet připojilo i město Úpice. připomínka genocidy na malém 

národě není jen symbolické gesto, 
ale i vyjádření nesouhlasu s po-
rušováním lidských práv. akce 
Vlajka pro tibet nemá za úkol bo-
jovat za samostatnost tibetu, ale 
upozorňovat na likvidaci tibetské 
kultury. 

symbolem vzdoru tibeťanů 
je pro nás evropany především 
osobnost dalajlámy. Martin Kra-
tochvíl, cestovatel a hudebník, se 
v úvodním slově zmínil o setkání 
s touto charismatickou personou, 

která Českou republiku díky prezidentu Václavu Havlovi velmi často navštěvuje. Úpická premiéra 
filmu „po stopách sněžného levharta“ mapovala náročný terén v oblasti nepálsko – tibetských hra-
nic. příjemným zážitkem bylo vystoupení Waltera erbera z náchoda, který se 13 let zabývá hrou na 
tibetské mísy a korejskými masážemi sU – yoK. Závěrečná meditace byla silným zážitkem i pro 
něho samotného: „Meditování v tělocvičně společně se 40 lidmi jsem ještě nezažil.“

letošní připomínka 61. výročí se nesla v napjatém duchu. České instituce ve strachu z čínské 
reakce nevyvěsily tibetskou vlajku. V Bratislavě v loňském roce za dohledu policie rozháněla čínská 
ochranka klidné demonstranty. Je více než patrné, že vliv komunistické Číny na území naší země je 
stále větší, a to nejen ekonomicky, ale i politicky. 

letošní netradiční setkání se uskutečnilo v tělocvičně ZŠ Úpice-lány za účasti necelé stovky 
diváků, což je rekordní účast. doufejme, že v příštích letech nebudeme muset přejít do ilegality 
v obavě, že nás bude vyšetřovat policie. 

Reportáž s rozhovory hlavních aktérů najdete na www.televize-js.cz. 
Jan Balcar, koordinátor akce, fot. Ondřej Straka

TISK OFSeT a.s. Úpice oznamuje, že do-
šlo k padělání a následnému zneužití ra-
zítka firmy, se kterým se prokazuje a jmé-
nem firmy tisk ofset a.s. uzavírá smlouvy 
paní elli carbolová, spolumajitelka firmy 
elli pRint, spol. s r. o. dvůr Králové n. l.  
dopouští se tímto trestného činu a v této věci 
bylo podáno trestní oznámení.
tímto dáváme na vědomí, že výše uvedená 
osoba nikdy nebyla zaměstnanec, jednatel, 
ani není a nebyla držitelem akcií firmy, tudíž 
není oprávněna jednat za firmu tisk oFset 
a.s. Úpice.
V případě, že Vás kontaktovala tato osoba 
jménem firmy tisk oFset a.s. Úpice, kon-
taktujte nás, prosím, na tel. 499 881 171.

Oldřich Šlegr – jednatel TISK OFSET a.s.
Spojenců 282, ÚPICE

O LIDECH
SPOLEČENSKÁ KRONIKA

narozené děti 
  4. 1. 2010 – tereza drozdová
15. 1. 2010 – Karolína Jirková
22. 1. 2010 – ludvík Folc
23. 1. 2010 – Šarlota nohejlová
25. 1. 2010 – Michal Štěpán
26. 1. 2010 – natálie Krůtová
31. 1. 2010 – Markéta trojanová

V této rubrice zveřejňujeme pouze ty děti, 
jejichž rodiče k tomu dají písemný souhlas.

Jana Srnová, matrikářka 

naši recitátoři
opět zazářili
Ve středu  10. března se v trutnově konalo okresní 
kolo v recitaci pro 1. a 2. kategorii. Už potřetí za se-
bou v něm byli naši žáci ze ZŠ Bratří Čapků veli-
ce úspěšní.  Velkou radost nám udělali Matyáš nývlt 
z 2.B a stejně jako loni  Veronika davidová ze 4.B  
– oba postupují do krajského kola v Hradci Králo-
vé. Matyáš s vtipnou básničkou Miloše Kratochvíla 
„počítání do čtyř“ a Veronika s veselou  prózou Voj-
těcha steklače „inspektor“. Maty a Verčo, držíme  
vám palce, přejeme co nejlepší umístění a děkujeme 
za vzornou reprezentaci naší školy. 

Eva Prouzová, ZŠ Bratří Čapků

POVÍDEJME
SI DĚTI

ZPRÁVY ZE ŠKOL, MAT. ŠKOL A ZUŠ

Stravovací
návyky dětí
Výživa a stravování předškolních dětí se v kolek-
tivních zařízeních opírá o vyhlášku MŠ ČR, která 
stanovuje průměrné spotřeby vybraných druhů po-
travin ve školních jídelnách na strávníka a den (tzv. 
spotřební koš). navržený systém výživy má základ, 
který vychází z nutričních potřeb rostoucího a vyví-
jejícího se organismu dítěte. Závazná doporučení pro 
předškolní stravování by tak měla naplňovat potřeby 
výživy těchto dětí a měla by podporovat rozvoj stra-
vovacích návyků, které jsou předpokladem k udržení 
jejich dobrého zdravotního stavu i v dospělosti.

do mateřské školy si dítě přináší výživové zvyk-
losti svých rodičů. Často tak odmítá některá „zdra-
vá“ jídla (čočku, špenát, fazolové lusky, rajčata, 
dušenou mrkev, ryby a jiné), protože je doma nepři-
pravují. V našich rodinách jsou často konzumovány 
pokrmy, které svým složením nebo úpravou neodpo-
vídají dětskému věku (obsahují hodně tuku a sachari-
dů, glutamánů, koření a podobně). děti téměř vůbec 
nekonzumují zeleninu, ovoce, ryby, mléko a mléčné 
výrobky. naopak mají rády suché pečivo, sladkosti, 
párky, řízky, salámy či hranolky.

V době jídla se často podceňuje i kultura stolová-
ní. Zjednodušuje se používání příborů, jí se nezávisle 
jeden na druhém členu rodiny.  odlišnost prostředí 
mateřské školy a rodiny může pro dítě vyvolávat 
adaptační potíže, ke kterým patří i nutnost dítěte 
jíst nový pokrm, bez možnosti dalšího výběru. V zá-
jmu dětí je proto důležitá spolupráce. Má-li rodina 
odlišný názor na výživu, může vzniknout problém. 
Zvláště tehdy, pokud rodiče dítěte po jeho nástupu 
do školky zdůrazní, co dítě jí a co jíst nebude, přes-
tože se jedná o zdravé dítě, které nemá žádná dietní 
omezení nebo zdravotní obtíže. nejlépe je dítě se-
známit s jídelníčkem, případně doma vyzkoušet po-
krmy, které se ve školce vaří. dětem většinou lépe 
chutná v dětském kolektivu a často sní s chutí i to, co 
doma odmítají.

Mateřská škola vychovává naši mladou generaci 
tak, aby byla zdravá a schopná konkurence i dalšího 
vývoje. Školní stravování je nedílnou součástí tohoto 
procesu a příznivě ovlivňuje výživu dětí vhodnými 
stravovacími návyky.

...nesprávné stravovací návyky dětí spolu s vyse-
dáváním u počítače a televize jsou hlavní příčinou 
nezdravého životního stylu...

za školní jídelnu mateřské školy
Justová Irena (vedoucí ŠJ)
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Co to pro naši školu a město znamená? 
tím nejdůležitějším přínosem dle mého ná-
zoru je to, že rodiče vzděláníchtivých pá-
ťáků a deváťáků úpického regionu nemusí 
posílat své děti do trutnova (finanční a ča-
sová ztráta, strach z velké školy) a mohou 
mít jistotu, že už nebudou probíhat žádné 
optimalizační rošády kraje a dítě v klidu 
dostuduje. střední školství má v Úpici svou 
tradici a tu je třeba ctít.

chápeme, že finančně zatížíme rozpočet 
města v roce 2011, ale myslím, že všichni 
rozumní úpičtí občané také dokáží upravit 
svůj rodinný rozpočet ve prospěch svého 
studujícího syna či dcery, protože vědí, 
že se jim investice vrátí a nebudou muset 
řešit problém zvaný nezaměstnanost. Ur-
čitě se někteří ze studentů po vysoké škole 
do Úpice vrátí, budou zde podnikat, učit, 
otevřou si lékařskou, veterinární či advo-
kátní praxi, čímž přispějí k rozvoji města. 
střední škola má navíc na rozdíl od zá-
kladních škol celou řadu možností, jak si 
na svůj provoz přivydělat. a naše škola se 
o to samozřejmě bude ze všech sil snažit.

A  proč  dát  svého  nadaného  potomka  již 
od 6. třídy na víceleté gymnázium?
Když jsem pročítala publikaci “průvodce 
studenta evropskou unií“, zaujalo mne, že 
v deseti zemích (např. Francie, Velká Bri-
tánie, německo, Rakousko...) je vzdělávací 
systém založen na středoškolském vzdělá-
vání již od 12 let a od tohoto věku se žáci 
rozhodují mezi humanitním, přírodověd-
ným či technickým zaměřením. nechápu 
tedy, proč je u nás význam víceletých gym-
názií zpochybňován. ale proč chodit k ev-
ropským sousedům, když se blíží Meziná-
rodní den učitelů a již Jan Ámos Komenský 
doporučoval středoškolské vzdělání pro 
nadané žáky od 12 let.

Žák získá dříve studijní návyky, bude se 
vzdělávat v kolektivu dětí, které mají o uči-
vo zájem, a tudíž získá více vědomostí, ne-
bude mít tolik času na “vylomeniny” (přes-
to si dokáže uspořádat denní režim tak, aby 
mohl navštěvovat ZUŠ, pracovat v MČČK, 
v televizi Js atd.) a hlavně gymnázium ne-
ustále zůstává školou, která dokáže nejlépe 
připravit všestranně ke studiu na vysoké 
škole. Zároveň si myslím, že jsme škola, 
která dává studentovi příležitost vést dialog 
a dokáže jej naučit i bez zbytečného „biflo-
vání“, vede ho k samostatnému uvažování. 
celá řada našich absolventů, kteří úspěšně 

Úpice svou střední školu mít bude
dne 3. 3. 2010 schválila Rada Královéhradeckého kraje převod GYMnáZIA a SOŠ /
obor veřejnosprávní činnost/ na Město Úpice od 1. 1. 2011. Toto rozhodnutí by mělo 
potvrdit královéhradecké zastupitelstvo 25. 3. 2010.

studovali a studují na všech typech VŠ je 
toho nejlepším důkazem.

A čím prokázat, že Úpici reprezentují naši 
studenti více než dobře?
třeba tím, že septimánka eva trčková 
získala 2. místo v okresním kole olympi-
ády z německého jazyka a skvělé 6. místo 
obhájila v kraji, sextánka tereza středová 
získala 2. místo v celostátní “literární sou-
těži Jána Kollára”, student téhož ročníku 
petr Kubec se umístil na 3. místě v literární 
soutěži “svět kolem nás,” Kateřina Šediv-
cová ze sekundy a Robin Záborský z kvar-
ty postoupili z 1. místa do krajského kola 
soutěže v mluveném projevu “Mladý de-
mosthenes”, již zmíněná Kateřina Šediv-
cová vybojovala 3. místo v okresním kole 
olympiády z anglického jazyka – a to se 
teprve olympiády a soutěže rozbíhají! další 
želízka v ohni máme např. i v biologických 
soutěžích, jsou jimi opět všestranná eva 
trčková, dále sextánka ivona Špringrová, 
sekundán Jan Hartman, bratr bronzové me-
dailistky (a také naší absolventky) z Mezi-
národní biologické olympiády v indii. také 
tajně doufám v úspěch spojený s literární 
částí soutěže náchodské prima sezony, 
do které se zapojili i tři studenti z oboru 
veřejnosprávní činnost.

V dubnu bude naše škola hostit studen-
ty z pěti evropských zemí /Velká Británie, 
Francie, Španělsko, dánsko, německo/ 
v rámci třetí etapy MeZinÁRodnÍHo 
pRoJeKtU “eneRGie”. naši studen-
ti byli již v německu a ve Francii a jejich 
projekty zaujaly v konkurenci šesti zemí 
nejvíce! Úspěšným koordinátorem této ná-
ročné aktivity je Mgr. Jana přeučilová. 

V závěru bych chtěla poděkovat 
za vstřícný přístup a umožnění prezenta-
ce školy i v 5. třídách řediteli lánské ZŠ 
Mgr. petru Kalouskovi a ředitelce rtyňské 
ZŠ Mgr. Haně Vondráčkové. poděkování 
patří také starostce ing. iljaně Beránkové 
a členům školské rady ing. pavlu pařilovi 
a ing. luboši pannymu za spolupráci při 
prosazování myšlenky zachování středního 
školství v Úpici. 

Vážení rodiče žáků pátých a devátých 
tříd, pokud má Vaše dítko studijní před-
poklady, neváhejte a přemýšlejte o podání 
přihlášky ve druhém kole přijímacího ří-
zení. Uvědomte si, že ten nejhodnotnější 
dárek do života, který můžete svému dítěti 
dát, je VZdělÁnÍ. 

Za pedagogický sbor Mgr. Kamila Matejíková

PODĚKOVÁNÍ
Druhý březnový den měly děti ze třídy Sluníčko 
a Duha mateřské školy Jaromír nevšední záži-
tek. V rámci tematického bloku třídního vzdě-
lávacího programu „Bez práce nejsou koláče“ 
(o práci dospěláků) měly možnost seznámit se 
s výrobou masných výrobků ve výrobně Maso 
Kazda Úpice.

Provozem  nás  provedla  a  odborný  výklad 
podala paní Ryšavá a bylo opravdu na  co  se 
dívat  –  děti  viděly  přípravu  masa  jako  polo-
tovar  na  různé  dobroty  (jitrnice,  tlačenka...), 
narážku  a  špejlování  jitrnic,  míchání  náplně 
do  jelítek,  viděly  také  viset  dvě  půlky  vepří-
ka na háku a pan řezník dětem ukázal, kde je 
kýta, kotleta nebo plec.

Přišel  nás  pozdravit  i  pan  Kazda  a  velmi 
hezky si s dětmi popovídal o tom, co vše vyrá-
bí, co je dobré a zdravé i z masných výrobků. 
Po  skupinkách  vyvezl  děti  výtahem  do  patra, 
kde jim ukázal udírnu plnou čabajek a připra-
vil pro děti ochutnávku šunky.

Na základě čerstvých zážitků děti ve školce 
nakreslily krásné obrázky pana Kazdy.

Moc  děkujeme  panu  Kazdovi,  paní  Ryšavé 
a všem zaměstnancům za to, že jsme mohli toto 
vše vidět a že se nám tak mile a ochotně věno-
vali. 

Děti a učitelky z MŠ Jaromír

19. taneční
akademie
letošní taneční akademie ZUŠ a. M. Buxton, 
Úpice, která se odehrála 11. a 12. 2. v divadle 
a. Jiráska byla výjimečná nejen díky skvělým 
výkonům mladých tanečnic i tanečníků. K této 
každoroční exhibici tanečního oboru se letos 
přidala i oslava 20. výročí založení taneční-
ho oboru, mažoretek a dechového orchestru 
v Úpici.

Více než hodinu dlouhý pořad začal slav-
nostními fanfárami a mluveným slovem v po-
dání petra Kalouska. celým pořadem diváky 
prováděla moderátorská dvojice Martina ada-
mů a tomáš pařil. diváci mohli zhlédnout 
více než dvacet tanečních vystoupení různých 
tanečních stylů a také několik vystoupení pě-
veckých, o které se postarali hosté z herecké 
branže Míša doubravová a Milan peroutka.
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Věk tanečníků se pohyboval od těch nejmen-
ších předškoláčků až po dospělé mažoretky. 
Zřejmě všichni bez rozdílu procházejí, nebo 
v minulosti prošli, školou vedoucí tanečního 

oboru dagmar Kašparové. ta je také autorkou 
režie celého pořadu.

těžko hodnotit, které z vystoupení bylo 
zábavnější, zda perfektní kreace rodiny Flin-
stounových, sehrané mažoretky, či rozjuchané 
jeptišky. Každopádně všechna stála za to a cel-
kový výsledek byl perfektní. Myslím, že diváci 
se bavili víc než dobře a ti dětští to také dávali 
hlasitě najevo. i ve tvářích tanečníků bylo vi-
dět, že si vystoupení užívají. celé vystoupení 
ale možná nejvíce ocenili diváci z řad rodičů 
a prarodičů, kteří mezi tanečníky spatřili své 
děti. taneční akademii hodnotím velmi klad-
ně a rozhodně mi dáte za pravdu, že kdo přišel, 
neprohloupil.             O. Straka

blAHOVKA TV
tak se nám to přece podařilo! dali jsme dohro-
mady tým, natočili a zpracovali první reportá-
že. pokud se na ně budete chtít podívat, stačí 
spustit naše webové stránky www.zsbcupice. cz 
a v hlavním menu vlevo kliknout na „Blahovka 
tv“. po rozkliknutí se objeví hned na prvním 
řádku „Blahovka tv“. a právě zde naleznete 
naše již hotové reportáže. o řádek níže jsou pak 
reportáže Veroniky davidové pro televizi Js.

a kdo tvoří náš tým? Redaktorky:
diana neureiterová, andrea pátrová, Karolína 
polcová, lucie pospíšilová, eliška Vodičková, 
nika Vojnarová (všechny z 5.a), nicol Kadr-
masová, dominika Křížová, nikola Křížová 
a aneta staníková (všechny ze 6.a), Karolína 
Kopecká a tereza seidelová (obě ze 7.a).
Kameramani: Jakub dytrych (4.B), lukáš 
aman a Jakub Riedl (5.a), Radim Kejzlar a pa-
vel Šrejber (oba ze 6.a).
střihači a režiséři: Martin dytrych a Martin 
Zakouřil.
technická spolupráce: Jaromír Beránek.
doufejme, že všem výše jmenovaným jejich 
počáteční elán vydrží!

Martin Dytrych

Stanovili jsme nový český rekord
aneb „jak nám byla Sněžka malá“
Za 24 hodin dokázalo 64 současných a bývalých žáků naší školy (včetně pana ředitele a pana učitele Krále) 
naskákat do výšky 10 631,8 m. Vše bylo schváleno zástupci agentury dobrý den z pelhřimova a rekord bude 
tudíž zapsán v knize českých rekordů.

A jak to všechno probíhalo?
16.45   -    tělocvična je připravena
17.20   -    přijíždějí komisaři z agentury dobrý den
17.50   -    pan ředitel vítá účastníky
18.00  -    pan ředitel svým skokem otevírá pokus o stanovení rekordu
19.39  -    přeskakujeme Žaltman (739 m)
20.50  -    přeskakujeme Černou horu (1299 m)
21.30  -    základní cíl je splněn již po 3 h. a 30 min., SněžKA (1602 m) je POKOřenA!
23.50  -  přeskakujeme Gerlachovský štít (2655 m)
od 1.00 do 4.00 je vyhlášena přestávka  (hrajeme přece hokej...)                      

6.20  -    přeskakujeme 4000 m     
12.00  -    přeskakujeme 6500 m
18.00  -    s napětím čekáme na ortel komisařů agentury dobrý den a s jásotem přijímáme zprávu o překonání 
    10 631,8 m.

nejenže jsme tedy překonali Sněžku, ale přidali jsme k ní ještě Mt. everest!

na vytvoření rekordu se z řad žáků podíleli:
arnošt lukáš, Balcar tomáš, Balcarová Kristýna, Beneš lukáš, Beránková Monika, Břicháček patrik, Bu-
šinský Marek, Buryšková eliška, Čapek petr, Čudková Michaela, drejsl Michal, Fejfar Jakub, Ferenc Filip, 
Gottsteinová sára, Grossmann Robin, Grundová Kamila, Havelková lucie, Hilsch lukáš, Hofmanová Veroni-
ka, Jánský Jan, Jursíková Kateřina, Kadrmasová nicol, Křížová dominika, Křížová nikola, Kubiček Martin, 
Kubičková Markéta, Kunc Filip, Kuncová nikola, lautsch Jakub, levinský Vojtěch, Machová Jana, Machová 
Kristýna, Marešová patricie, Mihalo Jan, Mjartan lukáš, Mjartanová dominika, nývlt Martin, nývltová de-
nisa, paťha Martin, paťha tomáš, podolník Martin, potoček aleš, Rychlík dominik, skřivánek Jakub, souček 
daniel, souček Jakub, souček Michal, Ševcová Michaela, Ševčík pavel, Šimek tomáš, Šrejber pavel, Štěpán-
ský lukas, Švorčík dominik, trapl patrik, Valentová nikola, Vlček lukáš, Vodák petr, Wajsar david, Weisso-
vá Marcela, Zákravský Jiří, Záliš ladislav a Zvara ondřej. 

Tak velkou akci bychom samozřejmě nemohli zorganizovat bez silných sponzorů:
M&t ivo Ulich, dveřní a okenní kování, autoservis, pneuservis chmelík Milan, trutnov, pekárna lično, cuk-
rárna letohrad a další čtyři, kteří si nepřejí být jmenováni.

Všem ještě jednou děkujeme!

děkujeme též všem médiím za jejich pozornost:
psaly o nás noviny (např.: Krkonošský deník a Mladá Fronta dnes), vysílalo o nás více než 10 rádií (např.: 
Rádio Černá hora, Rádio Magic, Rádio oK, Český rozhlas, evropa 2), zmínily se o nás některé servery (např.: 
týden.cz) a samozřejmě nechyběla televize Js.

A na závěr můj otevřený dopis všem účastníkům...
do pátku jsem žil v přesvědčení, že až na výjimky máme ve škole hodné, ochotné a pracovité žáky. pocity 
z naší akce „přeskočíme sněžku“ to ještě podtrhly tlustým fixem. 
Když jsem pracoval na tomto nápadu, ptal jsme se sám sebe: „Kde vezmeme tolik skokanů?“ a vy jste se  zje-
vili v takovém počtu, že jsem v to nevěřil ani ve snu.
Když jsem před dvěma týdny dotahoval organizační záležitosti, říkal jsem si: „Budou kvůli mému praštěnému 
nápadu ochotni obětovat svůj volný čas?“ a s otevřenou pusou jsem jen sledoval, jak se den ode dne navyšuje 
kupa přihlášek.
Když jsem ze čtvrtka na pátek nemohl spát, opakoval jsem si: „nebude z toho trapas? Vydrží skákat?“ a vy jste 
překonali i ty mé nejšílenější představy.
Kdybych měl v sobotu večer klobouk, tak ho před vámi smeknu, kleknu si na kolena a odprosím Boha, že jsem 
vám nevěřil. ale protože jsem ho neměl, nezbývá mi nic jiného, než vám poděkovat alespoň takto.
děkuji tedy skokanům za skvělé výkony, při kterých si mnozí z vás sáhli doslova až na dno. ať už jste šesťáci 
či deváťáci, všichni jste teď zaslouženě držiteli českého rekordu. působili jste jako dokonale namazaný stroj, 
který by kterémukoliv soupeři nedal šanci. a překvapivě vás nevykolejil ani zájem médií. i když se vám možná 
trochu klepala kolena, dávali jste rozhovory takovým deníkům jako třeba Mladá fronta dnes s naprostým 
klidem. těžko z vás někoho vyzdvihovat, ale myslím, že by si to zasluhovali naši elitní skokané. Moniko 
Beránková, lukáši Beneši, patriku Břicháčku, Michale drejsle, Martine paťho, aleši potočku a ondro Zvaro, 
ten závěrečný potlesk byl pro určen jen a jen vám. to, co jste předváděli především v posledních hodinách bylo 
snad z jiného světa...
děkuji také pomocníkům, kteří hodiny a hodiny dělali čárečky, upravovali doskočiště a nasazovali zpátky 
laťku.
děkuji samozřejmě i všem pedagogickým a nepedagogickým pracovníkům školy, kteří vám vytvořili skvělé 
zázemí.
Všichni do jednoho jste byli fantastičtí. na závěr snad bez komentáře slova jednoho reportéra: „Kde jste si 
vypěstovali tak fantastické žáky a zaměstnance?“ 

Martin Dytrych
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den ve středověkém městě
na první poprázdninové vyučování 1. března 2010 jsme pro žáky 7. tříd na ZŠ Bratří Čapků nepři-
pravili klasický pondělní rozvrh, nýbrž akci nazvanou „den ve středověkém městě“. den byl rozdě-
len do tří bloků: V prvním si naši sedmáci zahráli na středověké lokátory a za pomoci předtištěných 
obrázků staveb vytvářeli vlastní město. podle dobových zvyklostí, se kterými se seznámili již dříve 
v hodinách dějepisu, a částečně i podle vlastní fantazie vytvářeli náměstí a ulice, městské hradby 
i okolní krajinu. Blok číslo dvě byl vyhrazen pro pojmenování města, vytvoření jeho erbu a sepsání 
pověsti o jeho vzniku formou gotického rukopisu. poslední část dne děti asi zaujala nejvíce, neboť 
se díky panu danielu Richterovi z dohalické společnosti dějeprava mohly seznámit s každodenním 
životem obyvatel českého království v době posledních přemyslovců. Ve třídě se při poutavé bese-
dě objevili zemědělec i selka, šlechtic z doby míru i rytíř v plné zbroji. Žáci si kromě vyzkoušení 
bohatého souboru replik dobových oděvů mohli potěžkat meč, prohlédnout dýky a nože, zkusit boj 
s kopím, navléknout různé „chrániče“ používané v boji, zacinkat pražskými groši, obdivovat pohár 
z tzv. lesního skla i cínové, keramické a dřevěné nádobí. Zbylý čas jsme ještě využili k žonglová-
ní s míčky, ke hře v kostky, skládání pyramidy středověké městské společnosti a zahráli jsme si 
i na slepce, jejichž úkolem bylo poznat, jaké zboží se prodávalo na středověkém trhu.

doufáme, že se sedmákům akce líbila, pobavila je i poučila a že si uvědomili, jak šikovní a vy-
nalézaví naši předkové byli, jak si vážili své práce i jak odlišné bylo postavení šlechty a poddaných, 
bohatých patricijů a chudých rolníků či tovaryšů. 

našim žákům patří poděkování za pěknou práci i chování, panu Richterovi za besedu a kolegům 
z učitelského sboru za pomoc s organizací celé akce.

Renata Kafková, ZŠ Bří Čapků

Kočičí karneval
Fotografie z karnevalu na „kočičím hradě“ v suchovršicích. Karneval proběhl v rámci celoročního 
projektu, na kterém sUliHaRa celý rok pracuje a který nese název: „Kdo je pejsek a kočička, ví 
každý kluk i holčička.“ celkem se sjelo 83 pejsků a kočiček. děkujeme rodičům za spolupráci při 
přípravě kostýmů.            Dana Kultová

ZÁŘIVÉ HLUBINY
HVĚZDÁRNA

Astronomické informace
slunce vstupuje 20. 4. v 6 h. 29 min. do znamení Býka. Měsíc je 6. 4. v poslední čtvrti, 14. 4. v novu, 21. 
4. v první čtvrti, 28. 4. v úplňku. odzemím prochází 9. dubna (ve vzdálenosti 405 tisíc km od Země), 
přízemím 24. dubna (367 tisíc km). 

planety sluneční soustavy: Merkur je viditelný počátkem měsíce večer za soumraku nízko nad zápa-
dem, nedaleko něj září také nejjasnější planeta na obloze, Venuše. nejtěsněji se k sobě obě planety při-
blíží 4. dubna, a to na úhlovou vzdálenost zhruba 3 stupně. celou noc, s výjimkou jitra, je pozorovatelný 
načervenalý Mars. pohybuje se v okolí hvězdokupy M 44 – Jesličky, v souhvězdí Raka. Výrazný Jupiter 
se v dubnu objevuje za svítání nízko nad východem, jeho výška nad obzorem postupně stoupá a pozoro-
vací podmínky se zlepšují. nejlépe je ze všech planet viditelný saturn, který svítí na obloze celou noc 
až do páté hodiny ranní. V menším dalekohledu můžeme pozorovat saturnův úzký prstenec a také jeho 
nejjasnější měsíc pojmenovaný titan. období průletů Mezinárodní kosmické stanice, které jsou dobře 
viditelné i pouhým okem, začíná 8. dubna.

Večerní program hvězdárny pro návštěvníky, spojený s pozorováním objektů vesmíru, začíná v dubnu 
ve středu a v pátek o půl desáté, víkendová pozorování slunce probíhají v sobotu od 10 do 12 hodin, v ne-
děli od 13 do 15 hodin. Bližší informace o dalších akcích hvězdárny najdete na internetových stránkách 
www.obsupice.cz.                Jiří Kordulák, Hvězdárna v Úpici

HVěZdÁRna v Úpici

Zve v sobotu 24. dubna
od 10 do 15 hodin na

 den OTeVřenýCH 
dVeřÍ

v rámci dne Země
Začátek programu 

v 10.30 a od 13.30 hodin 
(doprovodná nonstop videoprodukce

a 2. část výstavy dětských kreseb na téma Vesmír)

areál hvězdárny 
VstUp ZdaRMa

MARSYAS
KULTURA

setkání klubu dětských čtenářů

dáŠeňKA

zveme všechny děti,
které si chtějí popovídat a zahrát

v úterý 13. 4. 2010 od 14.30 hodin
do dětského oddělení MěK Úpice

Všichni, kteří nechcete sedět doma,
přijďte svůj čas strávit s ostatními dětmi.

Koncert PěVeCKéHO SdRuženÍ 
MORAVSKýCH uČITelů v Úpici
V sobotu 17. dubna 2010 od 17 hodin se v chrámu 
sv. Jakuba uskuteční koncert významného hudební-
ho tělesa – pěveckého sdružení moravských učitelů.
tento sbor s více než stoletou tradicí má široký re-
pertoár napříč klasikou až po úpravu lidových písní. 
nenechte si ujít nevšední kulturní zážitek s pěvec-
kým sborem světového formátu.

Vstupné 100 Kč, děti do 15 let zdarma

Srdečně Vás zvou Město Úpice, Římskokatolická 
farnost a Kulturní a školská komise při ZM v Úpici.

jSeM ženA
Co je zdravé ženství?
Co vlastně my ženy potřebujeme?
Jsou  nám  vlastní  ženské  nebo  spíše  mužské  vzory 
chování?
Jak žít, aby ženská síla v nás pracovala pro nás i pro 
život jako takový?
Pojďme  se  setkat  samy  se  sebou  -  se  svým  tělem, 
duší, sexualitou... 
Pojďme objevovat naše dary  -  to,  co  je  v nás  jedi-
nečné,  co  nám  přináší  pocit  naplnění,  celistvosti, 
radosti ze života...

dvouhodinové setkání nejen nad těmito tématy.

dne 21. 4. 2010 od 17.30 hodin
Městská knihovna ÚPICe
Vstupné 80,- Kč

Těší se na vás Marcela Krčálová
IDEA Trutnov, www.idea-knihy.cz, tel. 777 990 895
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MÍSTO PRO JONATHANA
CÍRKVE, SPOLKY, SDRUŽENÍ, AKTIVITY

Granty Svazku obcí jestřebí hory 
pomáhají spolkům v regionu
i přes hospodářskou krizi podpořil svazek obcí Jes-
třebí hory projekty spolků v regionu částkou 70 000 
Kč. Mezi akcemi jsou i nové akce. cílem grantů je 
pomoc spolkům, zviditelnit region a podpořit jestře-
bohorský patriotismus. Kompletní přehled podpoře-
ných žádostí najdete na www.jestrebihory.net.

Jan Balcar, administrátor žádostí

Městské muzeum Úpice zve
na souhrnnou malířčinu tvorbu 

julie W. Mezerová 
a rodný kraj 

v době od 13. do 30. dubna 2010. 

den Úpice v Ratibořicích
V sobotu 8. května 2010

se v době od 10 do 16 hodin 
představí ZŠ lány, ZŠ Bratří Čapků, ZUŠ, 

Úpičtí střelci, loutkový soubor
a taneční skupina z gymnázia

Pořadatel:
Město Úpice a městské kulturní středisko

divadelní úsměvy
Pátek 2. 4. 2010
Marie jones: „Plný kapsy šutrů“
Divadelní  soubor  AMADIS  Brno. Koncert pro dva 
herce, přičemž každý ztvárňuje hned 6 různých rolí, 
vás zavede do zákulisí natáčení romantického velko-
filmu, kde se odehrávají často příběhy zajímavější 
než na filmovém plátně.

Pátek 9. 4. 2010
nikolaj Vladimirovič Koljada: ,,Slepice“ 
RÁDOBYDIVADLO Klapý. Fraška o zoufalých po-
měrech v oblastním divadle z dob soudruhy nalajno-
vaného a zahnívajícího režimu v podání špičkového 
amatérského souboru, který mnohokrát reprezento-
val Českou republiku na mezinárodních divadelních 
festivalech v zahraničí.

Pátek 16. 4. 2010
Michael Frayn: „bez roucha“
Divadelní soubor WOKNO Broumov. Komedie zná-
mého dramatika o tom, jak je těžký herecký chlebí-
ček, ale zároveň je to veliká legrace. Hlavně o tom, 
jak tečou nervy při blížícím se termínu premiéry 
a jak to může vypadat, když se nepodaří sehrát před-
stavení tak, jak bylo připraveno.

Pátek 23 .4. 2010
eva drábková: „Seš normální?“
Divadelní soubor Jirásek - skupina TEMNO Týniště 
nad Orlicí. Jemně destilovaný horor z prostředí ote-
vřené psychiatrické léčebny. autorka příběh napsala 
na motivy hry děvčátko s mozkem. a že v takovém 
prostředí není nouze o úsměvné příběhy, se přesvěd-
čila při studiu odborných podkladů ke své hře a jistě 
přesvědčí i vás. 

Začátky všech představení v 19.30 hodin. Předpro-
dej vstupenek v prodejně ZLATO-STŘÍBRO-HODI-
NY, Pod Městem, tel.č. 608 862 243 
Cena vstupenky 80,- Kč

jaro nebo zima?
Čekání na jaro se zahrádkářům letos stále prodlužuje. příroda si prostě nedá poroučet, a tak musíme 
doufat, že to pravé jaro nám vše vynahradí a sluníčka i tepla si dosytosti užijeme. Zatím můžeme 
plánovat, jak zvelebíme letos zahrádku, jaké květiny, zeleninu a jiné výpěstky vysázíme.

Úpičtí zahrádkáři připravují pro své členy a jejich rodinné příslušníky jarní zájezd do botanické 
zahrady v Hradci Králové. součástí zájezdu bude také návštěva podorlického skanzenu v Krňovi-
cích u třebechovic. Bližší informace zahrádkářskou poštou a ve skříňce. 

přednáška indie-nepál se vydařila s bohatou účastí členů ČZs Úpice. Zahrádkářský svaz Úpice 
také pamatuje na své letité členy a jejich kulatá životní výročí a navštěvuje je s gratulacemi a drob-
nými dárky.

připomínáme také členům, kteří si objednali ochranné prostředky a hnojiva, že jejich vydání 
proběhne v měsíci dubnu. Bližší informace ve skříňce.
dobré zdraví, dobrou náladu a pěkné jaro, které určitě přijde, přeje výbor ČZs Úpice.

Výbor ČZS Úpice, Josef Fingr

Klub českých turistů Úpice
zve

na 8. ročník zahájení turistické sezony 
v Jestřebích horách

bÍlá SObOTA
u bÍléHO KOlu

sobota 3. 4. 2010
na panské cestě pod Žaltmanem

u Bílého kolu
začátek akce 8.48 hod.

program pokračuje večer
maškarním bálem

Klub českých turistů Úpice
pořádá

Vi. brandský medovinový

MAŠKARnÍ bál
na Jestřebí boudě
sobota 3. 4. 2010

hraje láďa Záliš a spol.

Výroční valné shromáždění
Místní akční skupiny

Království – jestřebí hory
čtvrtek 1. 4. 2010 od 17.00 
Kulturní dům Havlovice

Program:
1.   přivítání 
2.   Volba mandátové a návrhové komise
3.   Zpráva o činnosti a zpráva o hospodaření
   za rok 2009
4.   návrh činnosti v roce 2010
5.   návrh nových členů do orgánů sR a dR 
6.   leadeR eU 2009
7.   leadeR eU 2010 
8.   aktualizace partnerské smlouvy
9.   Různé

na Vaši účast se jménem Království – Jestřebí 
hory o.p.s. těší

Ing. Ladislav Grega, předseda správní rady
Dr. Jan Balcar, ředitel o.p.s

Poděkování
13. 3. 2010 se v sále restaurace v Suchovršicích 
konal  dětský  karneval.  Pořádali  ho  členové 
PRIMA RODINY o.s.  a akce  se  jim moc poved-
la. Nejspokojenější byly děti, ale na své si přišli 
i dospělí. Chci touto cestou poděkovat všem, kte-
ří se podíleli na přípravě karnevalu a všem, kteří 
pomáhali s jeho organizací. Moc mě těší, že mezi 
sebou máme  lidi,  kteří  rozdávají  radost druhým 
jen za dětský úsměv a pro vlastní uspokojení. 
Děkuji.                Lenka Hozová - starostka obce

u chovatelů
na Podrači bylo rušno
druhý víkend v březnu si chovatelé domácích 
zvířat vždycky rezervují na návštěvu jarní 
výstavy na podrači. i letošní jarní přehlídka 
přinesla pěknou podívanou na králíky, slepi-
ce, kachny a holuby. návštěvníci si tentokrát 
zahráli na posuzovatele a jejich hlasy rozhodly 
o tom, který holub, holubice, kohout, slepice, 
kačer nebo kachna získají „Miss sympatie“. 

Mezi holubáři vyhrál bílý king luďka Ver-
nera. U drůbeže byla soutěž vyrovnanější. 
na pomyslné bedně se na prvním místě mač-
kaly plymutka modrá (Miloslav Hertl), zakrslá 
holanďanka (Jan Moravec) a kachna ruánská 
(Vojtěch peterka). odbornost králíků byla po-
suzována specialisty. Hodnotitelská komise 
udělila 13 čestných cen.

ani chladné počasí neodradilo obdivovatele 
domácích zvířat, kteří si mohli zakoupit zdravé 
králíky, domácí nosnice a zahradnické potře-
by. Katalog z březnové výstavy bude možné 
si stáhnout na www.chovateletrutnovska.cz. 
Reportáž je možné zhlédnout na www.televi-
ze-js.cz. děkujeme Městu Úpice za pomoc při 
propagaci. 

na podzim ve dnech 3. – 4. 10. se těšíme 
na viděnou s těmi, kteří to letos nestihli. 

Jan Balcar, jednatel ZO ČSCH Úpice (text i foto)
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Z DRUHÉ KAPSY
SPORT

lIMAR RATIbOřICKý MTb MARATOn 2010
- memoriál jirky Cejzlara aneb na kole krajem bratří Čapků a boženy němcové
pořadatelé z úpického cyklistického oddílu sK Bp lumen zvou všechny příznivce sportu a především 
cyklistiky na 3. ročník závodu horských kol pro širokou veřejnost limar Ratibořický MTb maraton, 
který se pojede v neděli 25. dubna se startem i cílem ve všesportovním areálu sparta Úpice. 

Vloni se za krásného jarního počasí a účasti zhruba šesti set závodníků stal ze závodu pohodový neděl-
ní den strávený v sedle kola. Trasa dlouhá 48 km s převýšením 660 m totiž vede krásnou přírodou kraje 
bratří Čapků a Babiččina údolí a těsně míjí historické centrum Ratibořic. povrch tvoří z 80% zpevněné 

lesní a polní cesty a 20% asfalt. trasa je sjízdná i pro crossová kola a zvládne ji každý, kdo alespoň trochu 
jezdí na kole. 

Vedle hlavní trasy se pojede také závod pro děti na 12 km a pro předškolní a přípravku na krátkém 
okruhu v okolí areálu, přičemž děti mají startovné zcela zdarma. letošní novinkou je také zařazení 
recesistického závodu historických kol a pleček na 12 km. Již podruhé bude umožněn také start majitelům 
elektrokol, pro něž bude vypsaná vlastní kategorie na trase 48 km.

Závod se jede jako „Memoriál jirky Cejzlara“, který byl dobrým kamarádem a oporou našeho po-
řadatelského týmu. Zemřel náhle, druhý den po Ratibořickém maratonu 2008, přímo na trase závodu. 
tímto způsobem chceme uctít Jirkovu památku a každoročně na něj společně vzpomenout.

pokud si chcete užít pohodový den v sedle kola, Ratibořický maraton je tou nejlepší volbou. Startovné 
předem je lidových 350,- Kč (zahrnuje účast v závodě, změření času v cíli, občerstvení na trati závodu, 
teplé jídlo a pivo/limo v cíli, zdravotní a pořadatelskou službu, technický servis, startovní číslo, mytí 
kol, šatnu, sprchu) a v případě registrace do 2. dubna dostanete originální pamětní tričko. přihlásit 
se můžete on-line nebo osobně v prodejně Jízdní kola Bárta Úpice. Více informací najdete na oficiálním 
webu závodu www.ratiborickymaraton.cz.

pedÁlU ZdaR!             Lukáš Bárta

O krále jestřebích hor
automotoklub Úpice uspořádá 17. dubna 2010 první závod hobby autokrosu „o krále Jestřebích hor“. 
Závod, kterému je patronem obec Havlovice a havlovický vodník, bude zahájen nástupem a představením 
všech závodníků ve 14.00 hod.
pro letošní rok připravil pořadatel změnu v systému a hodnocení závodu. Bude startovat šest jezdců 
ve skupinách a nejlepší postoupí do semifinále, finále. Závody budou pro diváka přehlednější a zajíma-
vější, proto jsou všichni příznivci autosportu srdečně zváni. občerstvení zajištěno v restauraci „U ládi-
ka“. druhý závod se uskuteční 15. 5. 2010. V minulém vydání Úpických novin jsme informovali o tom, že 
připravíme dopravní hřiště u školy na lánech 23. 4. 2010. Z organizačních důvodů byl dopravní den pro 
žáky ii. stupně přesunut na 16. 4. 2010 a na tento termín nemáme zapůjčení dopravního hřiště zajištěno 
a též z důvodu přípravy závodu v autokrosu nemůžeme tuto akci realizovat. V jednání je náhradní termín. 
omlouváme se.
těšíme se na Vaši návštěvu našich akcí.    Za AMK Vondra Bohuslav

MájOVý STReeTbAll
Vážení „strýtboloví“ nadšenci, děste se!
Havlovický streetballový oddíl bude letos slavit již desátou sezonu své existence. Jubilejní ročník Májového 
streetballového turnaje se v Havlovicích uskuteční v sobotu 1. 5. 2010 od 12 hodin. pořadatelé přijímají 
přihlášky do 25. 4. na telefonech 776 707 698 (p. Friebelová), 776 198 867 (M. Kejzlar), nebo na elektronických 
adresách friebelova@zsul.cz, kejzlar@zsul.cz. 

Těšíme se na Vás!
S pozdravem Petra a Martin

VOlejbAlOVý 
APRÍlOVý TuRnAj
Volejbalový oddíl tJ sokol Úpice pořádá v sobotu 
dne 10. dubna 2010 od 8.30 hod. v tělocvičně ZŠ 
Bratří Čapků Úpice již 25. ročník tradičního aprí-
lového turnaje. předpokládaných 10 týmů (včetně 
týmů z trutnovska, náchodska a Hradecka) zaručuje 
kvalitní volejbalová klání. proto si dovolujeme po-
zvat všechny příznivce volejbalu, aby přišli podpořit 
naše volejbalisty. současně bude prodáváno výborné 
občerstvení včetně tradičních utopenců a papriko-
vých klobás.
sportu zdar!            za TJ Sokol Úpice Zbyněk Mach

MARATOnSTAV ÚPICe
ZAHájenÍ ÚPICKýCH OSlAV
tJ Maratonstav Úpice v letošním roce slaví několik 
výročí své činnosti a do rámce oslav zapadá opět po-
řadatelství běžeckých akcí.

Tj Maratonstav slaví:
35 let atletického oddílu (do roku 1990 Tj SOKOl 
Havlovice) 
25 let Českého poháru běhu do vrchu
20 let založení Tj Maratonstav

tJ Maratonstav byla založena v listopadu 1990. 
do tJ přestoupili všichni členové atletického oddílu 
soKol Havlovice. po celou dobu činnosti se zabý-
vá výchovou mládeže a hlavně organizováním spor-
tovních akcí. Máme zaregistrovaný oddíl atletiky 
a triatlonu. Za 35 let činnosti atletického oddílu jsme 
uspořádali:
-  387 atletických závodů v Úpici a okolí
-  6 triatlonů včetně mistrovství ČR v dlouhém triatlonu
-  12 cyklistických závodů horských kol
K nejvýznamnějším akcím patří:
-  Mistrovství světa v běhu do vrchu 1997
  v Malých svatoňovicích
-  Mistrovství světa veteránů v běhu do vrchu 1999
  v Janských lázních
-  Mistrovství evropy veteránů v silničním běhu a chůzi 
  1993 v Úpici a Havlovicích
-  Mistrovství evropy veteránů v silničním běhu, chůzi 

a krosu 2003 v Úpici, Malých svatoňovicích a Havlo-
vicích

-  Mistrovství evropy v běhu do vrchu 2007 v Malých 
  svatoňovicích
-  15 ročníků Havlovického maratonu včetně MČR
  v maratonu (3x)
-  8 ročníků Havlovického půlmaratonu včetně MČR 
  v půlmaratonu
-  12 ročníků Úpické hodinovky
-  26 ročníků běhu do vrchu Janské lázně – Černá hora
-  37 ročníků běhu dlouhými záhony
-  16 ročníků Zimní běžecké ligy (obsahuje 12 závodů)
-  25 ročníků Českého poháru v běhu do vrchu
  (obsahuje 35 závodů)
-  37 ročníků Běhu dlouhými záhony
-  25 ročníků Běhu kolem Vízmburku
-  2x mistrovství ČR v běhu na 100 km

V současné době má tJ zaregistrováno cca 50 až 
60 aktivních členů. K nejvýznamnějším výsledkům 
úpických závodníků patří:
-  titul Mistra světa juniorů v běhu do vrchu: petr losman
-  titul Mistra světa veteránů v běhu do vrchu:
  B. paulů, o. Šmída
-  titul Mistra evropy veteránů v maratonu: Fr. pechek
-  medaile z mistrovství světa v běhu do vrchu:
  p. losman, d. Krejcar, petr pechek
-  medaile z mistrovství světa veteránů v běhu do vrchu:
  F. pechek, Blanka paulů
-  titul Mistra ČR: R. pátková, a. pichrtová, p. losman, 
  l. Raim, p. Matyášová, p. pechek
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-  medaile z MČR v silnič. bězích a maratonech: p. Matyášová, p. pechek
-  titul Mistra ČR veteránů: petr Krejcar, Jiří lanta, Václav Mach, Blanka paulů,
  František pechek, Karel Šklíba a oldřich Šmída
-  medaile z mistrovství ČR veteránů: J. Bureš, p. Krejcar, J. lanta, J. les, V. Mach,
  B. paulů, F. pechek, K. Šklíba, o. Šmída a e. tůmová

Úpice je známa jako kolébka českých běhů do vrchu, Český pohár v běhu do vr-
chu patří k největším běžeckým seriálům v evropě.

Pro příští roky připravujeme významné akce:
-  Mistrovství ČR veteránů 2010 v Úpici
-  Mistrovství ČR v běhu do vrchu 2010 a 2011 v Janských lázních
-  Mistrovství světa veteránů v běhu do vrchu 2011
-  Mistrovství světa v běhu do vrchu 2013. V současné době jednáme o lokalitách pro tato 
  mistrovství.

Zimní běžecká liga skončila. Byla zakončena letošní Zimní běžecká liga, která 
obsahovala 12 závodů v regionu Jestřebích hor. letošní zimní podmínky nebyly 
pro běžce v žádném případě dobré, dokonce jsme museli kvůli sněhu jeden závod 
přesunout na náhradní tratě. pořadatele velmi potěšila účast na všech závodech. 
průměr na jednotlivý závod je 110 účastníků, což svědčí o popularitě tohoto bě-
žeckého seriálu. Velmi nás potěšila vzestupná účast žactva včetně předškolních 
dětí. Vítězové byli dekorováni poháry a všichni účastníci, kteří absolvovali min. 
6 závodů, obdrželi pamětní trika a věcné ceny od oborové zdravotní pojišťovny, 
která je spolu s MaRatonstaVeM, regionem Jestřebí hory a městem Úpice, 
Rtyně v podkrkonoší a Malé svatoňovice hlavním partnerem závodů.

Úpická desítka
4. ročník Úpické desítky byl v rámci oslav založení oddílu současně MČR v běhu 
veteránů na 10 km. V mrazivém počasí přijelo na start závodu 120 závodníků. 
Ve veřejném závodě zvítězil Kamil Krunka ze spaRtaKU nové Město nad Me-
tují v čase 32:12, v kategorii žen zvítězila táňa Metelková z týniště nad orli-
cí v čase 36:30. dekorování vítězů bylo v Úpici v městském sále doplněno kul-
turním programem. Výsledky obou běžeckých závodů na www.maratonstav.cz.

HERNA-BAR FIT
Prokopa Velikého 110, Úpice

Vás srdečně zve k posezení do klidného a příjemného prostředí

CO NABÍZÍME …
-  můžete si zahrát:

stolní fotbálek, šipky, kulečník,
výherní automaty, karetní hry,  
šachy a jiné hry

-  Dále nabízíme uspořádání firemních 
  akcí a jiných oslav.

POSILOVNA V PROVOZU!

Těšíme se na Vaši návštěvu.

OTEVÍRACÍ DOBA
Po – Čt  14:00 – 24:00, Pá 14:00 – 01:00, 
So      16:00 – 01:00, Ne 16:00 – 23:00

CHOVATelSKé
A ZAHRádKářSKé POTřebY

K. jaroušová, Pod Městem 449, Úpice
mobil obchod: 739 424 340

www.volny.cz/chovatelskepotreby

Sleva pro naše stálé zákazníky - 10% z každého 15. nákupu 
(informace v prodejně)

-  stáčené saponáty, svíčky hřbitovní aj., umělé květiny,
  nově v sortimentu vajíčka.
-  od dubna kosmetika z medu a med.
-  Zboží, které není, vám objednáme a dodáme cca do 1 týdne.

3. sobota POZOR 17.00 hodin

PRInCeZnA A žAbáK
nový rodinný kreslený film studia disney v české řeči. Všichni známe pohádku, ve které spanilá 
princezna políbí nevzhledného žabáka, ten se promění v krásného prince, s princeznou se ožení 
a pak spolu žijí šťastně až do smrti. 

vstupné: 64,-Kč +1, Dolby, 91 min., v českém znění, mládeži přístupný

8. čtvrtek 18.00 hodin

KnIHA PřežITÍ
V nepříliš vzdálené budoucnosti, asi třicet let po konečné válce, prochází pustinami kontinentu, 
který býval amerikou, osamělý muž. 

vstupné: 64,-Kč +1, širokoúhlý, Dolby, 118 min., české titulky, pro mládež do 12 let nevh.

13. úterý 18.00 hodin

SAMeC
lehká komedie o notorickém svůdníkovi, který si vybírá zkušenější partnerky.

vstupné: 64,-Kč +1, širokoúhlý, Dolby, 97 min., české titulky, pro mládež do 12 let nevh.

15. čtvrtek 18.00 hodin

MORGAnOVI
Hugh Grant v nové manželské komedii s kriminální zápletkou, jehož filmovou partnerkou je 
další hvězda sarah Jessica parkerová. 

vstupné: 64,-Kč +1, širokoúhlý, Dolby, 104 min., české titulky, mládeži přístupný

16. pátek 19.30 hodin, 17. sobota POZOR 17.00 hodin

AlVIn A CHIPMunKOVé 2
Kombinovaný (hraný/animovaný) rodinný snímek alvin a chipmunkové 2 je pokračováním 
komedie alvin a chipmunkové o třech zpívajících hlodavcích z čeledi veverkovitých a o jejich 
pěstounu, skladateli daveovi.

vstupné: 64,-Kč +1, Dolby, 88 min., v českém znění, mládeži přístupný

18. neděle 18.00 hodin

TWIlIGHT SáGA: nOVý MěSÍC
po ,,stmívání“ přichází druhý díl romantického hororu podle knihy s. Meyerové. Jsou to muka, 
když je váš milenec upír, ale tolik vás miluje, že vás nechce vysát.

vstupné: 64,-Kč +1, širokoúhlý, Dolby, 130 min., české titulky, pro mládež do 12 let nevh.

19. pondělí 18.00 hodin

jARMAReČnÍ bOudA
nový český film. Jaroslav dušek, pavel liška, dan Bárta, Hana Broňová v podobenství o světě 
kolem nás, o lidské pýše, krutosti a nesnášenlivosti. Jedná se o několik příběhů, které se vzá-
jemně prolínají. 

vstupné: 64,- Kč+1, širokoúhlý, Dolby, 84 min., v českém znění, pro mládež do 15 let nevh.

20. úterý 18.00 hodin

KATKA
Čtrnáct let zápasu s drogou v dokumentárním filmu Heleny třeštíkové. nový český časosběrný 
dokument.          vstupné: 59,-Kč +1, 90 min., v českém znění, pro mládež do 12 let nevhodný

21. středa POZOR 17.30 a 20.00 hodin

dOKTOR Od jeZeRA HROCHů
troška nepraktické švandy. nová česká komedie natočená podle slavné stejnojmenné knihy Mi-
loslava Švandrlíka.

vstupné: 69,-Kč +1, širokoúhlý, Dolby, 116 min., v českém znění, mládeži přístupný

24. sobota 18.00 hodin

KAWASAKIHO Růže
nový český dlouho očekávaný film režiséra Jana Hřebejka. Za každou lží se skrývá pravda a za 
ní pravda ještě hlubší.

vstupné: 69,-Kč +1, širokoúhlý, Dolby, 99 min., české znění, mládeži přístupný

26. pondělí POZOR 17.00 hodin

deŠŤOVá VÍlA
nová česká celovečerní romantická pohádka. na motivy pohádky theodora storma napsal Jan 
Mika, režie Milan cieslar.

vstupné: 64,-Kč +1, širokoúhlý, 96 min., v českém znění, mládeži přístupný 

28. středa 18.00 hodin

nebe PeKlO ZeM
nový slovenský film. příběh ženy pro ženy se Zuzanou Kanócz v hlavní roli. Můžete se také těšit 
na Jiřího Korna, ivana Martinku, dagmar Bláhovou a další.

vstupné: 64,-Kč +1, Dolby, 95 min., československé znění, pro mládež do 15 let nevhodný

30. pátek 18.00 hodin

POuTA
nový český film o temnotě a lásce, zničení a osvobození, vězení a útěku.

vstupné: 64,-Kč +1, širokoúhlý, Dolby, 145 min., české znění, pro mládež do 12 let nevh.
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KALENDÁŘ

Zveme vás k sousedům
Rtyně v podkrkonoší, 8. 4. v 19.00 hodin 
Koncert vynikající bluegrassové skupiny COP z Plzně
Kino na Rychtě, vstupné 100,- Kč (předprodej na MěÚ ve Rtyni)

Podhorský čtyřlístek – finále pěvecké soutěže
Rtyně v p., 17. 4., Hala orlovna

1. 4. Čt Výroční valné shromáždění Království - Jestřebí h.
Kulturní dům Havlovice, 17 hodin

2. 4. pÁ divadelní úsměvy - plný kapsy šutrů
divadlo a. Jiráska Úpice, 19.30 hodin

3. 4. so Bílá sobota u Bílého kolu
panská cesta pod Žaltmanem, 8.48 hodin

3. 4. so Maškarní bál
Jestřebí bouda, 20 hodin

6. 4. Út Úpické školy – jak dál?
divadlo a. Jiráska Úpice, 17 hodin

7. 4. st 41. veřejné zasedání ZM Úpice
Městský sál, Úpice, 17 hodin

8. 4. Čt oKRsKoVÉ Kolo V piŠKVoRKÁcH 
Úpice, Základní škola Úpice-lány, 13.45 hodin

9. 4. pÁ divadelní úsměvy - slepice
divadlo a. Jiráska Úpice, 19.30 hodin

9. 4. pÁ iii. Květinový ples
Městský sál Úpice, 20.00 hodin

10. 4. so Volejbalový aprílový turnaj
tělocvična ZŠ Bří Čapků Úpice, 8.30 hodin

13. 4. Út setkání klubu dášeňka
Městská knihovna Úpice, 14.30 hodin

13.-30. 4. Julie W. Mezerová a rodný kraj
Městské muzeum Úpice

16. 4. pÁ dopRaVnÍ den
Úpice, Základní škola Úpice-lány, 8.00 hod

16. 4. pÁ divadelní úsměvy – Bez roucha
divadlo a. Jiráska Úpice, 19.30 hodin

17. 4. so o krále Jestřebích hor - autokros
Radeč, 14 hodin

17. 4. so Koncert pěveckého sdružení moravských učitelů
chrám sv. Jakuba Úpice, 17 hodin

19. 4. 
– 23. 4.

po
- pÁ

Víčka pro Joela - sběr plastových víček
Úpice, Základní škola Úpice-lány,  
7.40-7.55, v Út a Čt 14.30-15.30

21. 4. st Jsem žena
Městská knihovna Úpice, 17.30 hodin

22. 4. Čt den Země 
úklid břehů řeky Úpy a lesoparku dlouhé záhony
ZŠ lány Úpice zve všechny, od rána 

23. 4. pÁ den Země – téma „pomáháme zvířatům“
ZŠ Bratří Čapků Úpice, Úpice a okolí, Zoo dvůr Králové n.l.  

23. 4. pÁ divadelní úsměvy – seš normální?
divadlo a. Jiráska Úpice, 19.30 hodin

24. 4. so den otevřených dveří v rámci dne Země
Hvězdárna Úpice, 10-15 hodin

25. 4. ne liMaR RatiBoŘic. MtB MaRaton 2010
start areál sparty Úpice

28. 4. st Zdravotnický víceboj
start: Úpice, ZŠ Úpice-lány, 13 hodin

PROdáM ZASÍŤOVAný STAVebnÍ POZeMeK
na Kvíčale - přes 1000 m2.

Kontakt: 731 894 695, spur@email.cz

PROdej CHOVné dRůbeže
(z veterinárně kontrolovaných chovů, které zaručují kvalitu a vysokou 

užitkovost)
prodej 16 h. Úpice (parkoviště před obch. domem toman)

Prodej 7. 4. 2010
při objednání 10 ks kuřic – kbelík ZdARMA!!!
Kuřice černé, červené, stáří: 14-18 týd.       cena: 130-150,- Kč

Prodej 11. 5. 2010
Kuřice černé, červené, stáří: 14-18 týd.      cena:  130-150,- Kč
Kačeny pekingské /bílé brojlerové/, 1-3 týd.        60-80,- Kč
Kačeny barbarie /husokačeny/, 1-3 týd.            90-110,- Kč
Husy /bílé/, 1-3 týd.                 130-150,- Kč
Krůty /kanadské širokoprsé brojlerové/, 6-8 týd.       250-290,- Kč

Prodej 5. 8. 2010
Kuřice černé, červené, stáří: 14-18 týd.       cena: 130-150,- Kč

drůbež, prosím, objednávejte na adrese:
Gallus extra s.r.o., Pražská 8, 586 01 jihlava

tel.: 567 212 754, 567 214 502, mob. 731 701 331, po-pá 8-15 hod.
gallus.extra@gmail.com

ZednICKé A ObKlAdAČSKé PRáCe

tel. 602 380 709

PRODEJ KVALITNÍHO UHLÍ
PALIVA ZAŇKA ÚPICE

JARNÍ SLEVA
pro měsíce DUBEN a KVĚTEN

NABÍZÍ K PRODEJI:
kvalitní ledvické uhlí - doprava zdarma

koks, černé uhlí - doprava zdarma
(skládání dopravníkem)

uhelné brikety, dřevěné brikety, písky, štěrky, drtě

MIROSLAV ZAŇKA
Pod Skalkou 1015, 542 32 Úpice, tel.: 499 882 882, mobil: 603 181 992


